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Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie po-
wstała z przekształcenia Izby Gospodarczej 
„Energetyka Cieplna” powołanej w 1994 r., 
ma osobowość prawną oraz umocowanie usta-
wowe - jest jedyną organizacją samorządu 
gospodarczego reprezentującą interesy go-
spodarcze zrzeszonych w niej podmiotów do-
starczających ciepło na potrzeby komunalno-
-bytowe. Zrzesza ponad 220 przedsiębiorstw 
funkcjonujących w różnych formach organi-
zacyjno-prawnych prowadzących działalność 
z zakresu wytwarzania, przesyłania, dystrybucji 
i obrotu ciepłem.

Podstawowe cele Izby to m.in.:
 integrowanie środowiska osób fizycznych 

i prawnych związanych z ciepłownictwem;
 reprezentowanie interesów gospodarczych 

zrzeszonych w niej podmiotów wobec organów 
państwowych, samorządowych, społecznych, 
itp.;
 propagowanie nowoczesnej wiedzy technicz-

no-ekonomicznej;
 inicjowanie i współdziałanie w ustalaniu pro-

gramów rozwoju ciepłownictwa;
 kształtowanie warunków rozwoju branży, in-

spirowanie, opracowywanie, dokonywanie ocen 
merytorycznych projektów i nowelizacji obowią-
zujących przepisów prawnych w tym zakresie.

Zgodnie z przyjętą misją „Służymy rozwojowi 
ciepłownictwa w Polsce” Izba realizuje prace 
w zakresie:
 budowania standardów ciepłownictwa;
 reprezentowania członków Izby;
 organizacji systemu informacyjnego;
 prowadzenia działalności edukacyjnej;
 integrowania środowiska;
 udzielania pomocy w rozwiązywaniu proble-

mów przedsiębiorstw.

Praca organiczna IGCP prowadzona jest przez 
4 Regionalne Oddziały, podlegające Zarządo-
wi Izby, Południowo-Wschodni, Południowo-
-Zachodni, Północno-Wschodni, Północno-
-Zachodni. Działalność RO jest prowadzona 
względnie autonomicznie na bazie aktywności 
członków. Regionalne Oddziały organizują 
sympozja, seminaria i spotkania robocze, na 
których omawiane są problemy występujące 
w przedsiębiorstwach. Do udziału w tych spot-
kaniach zapraszani są przedstawiciele parla-
mentu, administracji rządowej i samorządowej, 
przedstawiciele producentów. 
Najwyższą władzą Izby rozstrzygającą o wszyst-
kich sprawach należących do zakresu jej dzia-
łania jest Walne Zgromadzenie pełnomocnych 
przedstawicieli członków. 
Rada Izby jest jej najwyższym organem w okre-
sie miedzy Walnymi Zgromadzeniami wykonują-
cą stały nadzór i kontrolę nad działalnością Izby.
Organem wykonawczym jest Zarząd Izby repre-
zentujący Izbę na zewnątrz.
Zapraszamy na naszą stronę:
www.igcp.org.pl

Szanowni Państwo,

Przedstawiamy naszą ofertę dotyczącą moż-
liwości zamieszczenia przez Państwa Firmę 
ogłoszeń reklamowych oraz artykułów spon-
sorowanych w miesięczniku „Nowoczesne 
Ciepłownictwo” wydawanym przez Izbę Gospo-
darczą Ciepłownictwo Polskie.

CENY REKLAM/OGŁOSZEŃ

druga strona NC: 2000 zł
cała strona w środku NC: 1400 zł
cała strona na końcu NC: 1200 zł
1/2 strony w środku NC: 1000 zł

W przypadku zamówienia większej ilości 
reklam udzielamy rabatów w wysokości:

od 3 do 5 ogłoszeń – 10%
od 6 do 8 ogłoszeń – 35%
8 i więcej ogłoszeń – 50%

Zachęcamy również do zamieszczania artyku-
łów sponsorowanych, prezentujących osiągnię-
cia Państwa Firmy lub jej produkty. Cena pod-
stawowa artykułu o objętości jednej kolumny 
(strona w formacie A4) wynosi 1000 zł.

Ceny artykułów o większej objętości są do ne-
gocjacji. W przypadku zamówienia cyklu ogło-
szeń istnieje możliwość uzyskania korzystnych 
rabatów.

Do cen doliczany jest podatek VAT w wysokości 
23%.

Partnerom IGCP udzielamy dodatkowych upu-
stów zgodnie z zawartą umową.

Zainteresowanych prosimy o kontakt z redakcją 
„Nowoczesnego Ciepłownictwa”.

Nasz adres:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
02 – 796 Warszawa, ul. Migdałowa 4 lok. 22
tel. (22) 644 70 19
fax. 644 70 99
e-mail: nc@igcp.org.pl



pa
rt

ne
rz

y 
IG

C
PLogstor Polska Sp. z o.o.

41-807 Zabrze
ul. Handlowa 1

ZPU Kazimierz Jońca
66-300 Międzyrzecz

ul. Przemysłowa 2 

Ekokogeneracja S.A.
02-001 Warszawa

Al. Jerozolimskie 91

CEGA Sp. z o.o. 
01-224 Warszawa

ul. Kasprzaka 25

ISOPLUS Polska Sp. z o.o.
40-599 Katowice

ul. Żeliwna 43

UNISOFT Sp. z o.o.
81-368 Gdynia

ul. Pułaskiego 8

Danfoss Poland Sp. z o.o.
05-825 Grodzisk Mazowiecki 

ul. Chrzanowska 5

Przedsiębiorstwo
Specjalistyczne

ENERGOTERM Sp. z o.o.
87-100 Toruń

ul Płaska 4-10

BROEN S.A.
58-200 Dzierżoniów

ul. Pieszycka 10

Diehl Metering Sp. z o.o.  
43-440 Bażanowice

ul. Cieszyńska 1A

INSTAL-FILTER
Przemysłowe Systemy Ochrony 

Powietrza SA
64-000 Kościan
ul. Północna 1A

Biuro Studiów,
Projektów i Realizacji

ENERGOPROJEKT-KATOWICE SA
40-159 Katowice
ul. Jesionowa 15

I4Tech Sp. z o.o.
41-506 Chorzów

ul. 16 Lipca 14

Meibes Sp. z o.o.
64-100 Leszno 

ul. Gronowska 8

Zakład Elementów Sprężystych
i Lotniczych Sp. z o.o. 

03-829 Warszawa
ul. Podskarbińska 32/34 lok. 44

SABUR Sp. z o.o.
02-785 Warszawa
ul. Puławska 303

SBB ENERGY S.A.
45-324 Opole
ul. Łowicka 1

Teldust A/S 
DK-7100 Vejle, Denmark

Storhaven 8  

BOŚ EKO PROFIT S.A. 
00-832 Warszawa

ul. Żelazna 32

Vattenfall Europe Mining AG
Schwarze Pumpe

An der Heide
03130 Spremberg Niemcy/Germany

ICS Industrial Combustion Systems Sp. z o.o.
60-349 Poznań

ul. Ostroroga 17/1

 FAMAS SA
90-552 Łódź

ul. Kopernika 36

BRUGG Systemy Rurowe Sp. z o.o.
05-860 Płochocin 

ul. Lipowa 5

WEISS Sp. z o.o.
27-400 Ostrowiec Świętokrzyski

ul. Kolejowa 20
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branżowi członkowie IGCP

ELEKTROTERMEX Sp. z o.o.
07-410 Ostrołęka

ul. Bohaterów Westerplatte 5

GPEC Serwis Sp. z o.o.
80-720 Gdańsk

ul. Połęże/Miałki Szlak 44

Alfa Laval Polska Sp. z o.o.
02-674 Warszawa
ul. Marynarska 15

ECO Logistyka Sp. z o.o.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

PEC Serwis Sp. z o.o.
08-110 Siedlce

ul. Starzyńskiego 7

Veolia term SA
02-566 Warszawa

ul. Puławska 2

SWL Polska Sp. z o.o
80-244 Gdańsk

ul. Grunwaldzka 82/4/6 

Przedsiębiorstwo 
Innowacyjno-Wdrożeniowe 

MERITUM
87-100 Toruń

ul. Mohna 59/61

ENVIROTECH Sp. z o.o.
60-845 Poznań

ul. Kochanowskiego 7

INFRACORR Sp. z o.o.
80-423 Gdańsk
ul. Chrobrego 8

Metrolog Sp. z o.o.
64-700 Czarnków
ul. Kościuszki 97

PROMAR Sp. z o.o.
85-097 Bydgoszcz

ul. Kościuszki 27

E.ON edis energia Sp. z o.o.
02-954 Warszawa

ul. Królowej Marysieńki 10

HYDROTON Sp. z o.o.
82-300 Elbląg

ul. Grunwaldzka 2

Węglokoks Energia Sp. z o.o.
40-085 Katowice

ul. Mickiewicza 29

ECO Serwis S.A.
45-118 Opole

ul. Harcerska 15

INTECH Sp. z o.o.
61-693 Poznań

ul. Piątkowska 201 A



(289) 10/2016 NC 5 

miesięcznik wydaje:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie

adres redakcji:
02-796 Warszawa, ul. Migdałowa 4 lok. 22
tel. (22) 644 70 19, 644 02 50, fax (22) 644 70 99 
e-mail: nc@igcp.org.pl, www.igcp.org.pl

Redaguje kolegium
Redaktor odpowiedzialny: Anna Pawliotti
Projekt graficzny i skład: Svart.pl

Redakcja zastrzega sobie prawo skracania artykułów oraz 
wprowadzanie innych zmian, które nie naruszając całości wpływają 
jedynie na ich przejrzystość. Redakcja nie zwraca materiałów nie 
zamówionych. Przedruk całości jak i części artykułów wymaga 
zgody redakcji. Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść 
ogłoszeń, reklam i artykułów sponsorowanych.

konto bankowe:
Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie
Bank Pekao SA w Warszawie
18 1240 6218 1111 0000 4622 3908

spis treści

nr 10/2016 (289)

Szanowni Państwo,

przekazujemy Państwu kilka ważnych dla naszego środowiska 
informacji.

„Strategia na Rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju” jest dobrym 
punktem wyjścia do dalszych prac. Niezbędne jest jednak włączenie 
przedsiębiorców w jej tworzenie, już na etapie założeń, a bezwzględnie 
na etapie uszczegóławiania. Bez tego nie będzie możliwe pozyskanie 
odpowiedniego kapitału na sfinansowanie ambitnych planów w niej 
zawartych. 
Do tego niezbędne jest znalezienie (wskazanie) dodatkowych źródeł 
finansowania – nie można poprzestać na stwierdzeniach dot. kapitału 
krajowego, nakładach firm pod kontrolą SP na rozwój i  środków 
z UE. Potrzebny jest model finansowania, który będzie realizowany 
równolegle do modelu rozwoju. Zapraszamy do zapoznania się 
z opinią KIG do Planu na Rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju.

Kodeks Urbanistyczno-Budowlany został poddany konsultacjom 
publicznym. Kodeks to obszerny projekt zawierający zmiany 
dotyczące m.in. planowania zagospodarowania przestrzennego, 
prawa budowlanego, prawa geodezyjnego, prawa kartograficznego 
i  gospodarki nieruchomościami. Zarząd Izby, w  imieniu członków 
zrzeszonych w  naszej organizacji, przedłożył Ministrowi 
Infrastruktury i Budownictwa uwagi do tego projektu.

Porozumienie paryskie do Ramowej konwencji Narodów 
Zjednoczonych w sprawie zmian klimatu, sporządzone w Paryżu dnia 
12 grudnia 2015 r., zwane dalej „Porozumieniem paryskim”, ustanawia 
wielostronne zasady ochrony klimatu po 2020 r. w ramach Ramowej 
konwencji Narodów Zjednoczonych w  sprawie zmian klimatu, 
sporządzonej w Nowym Jorku dnia 9 maja 1992 r. (Dz. U. z 1996 r. 
poz. 238). 6 października 2016 r. Prezydent RP podpisał ustawę 
o  ratyfikacji dając tym zielone światło do ratyfikacji Porozumienia 
przez Polskę. 

Już teraz informujemy Państwa i  zapraszamy do licznego udziału 
w cyklu spotkań – organizowanych tradycyjnie w grudniu dla członków 
Izby zrzeszonych w poszczególnych Oddziałach Regionalnych Izby. 
Szczegółowe terminy i  miejsca spotkań podajemy na naszej stronie 
w zakładce Konferencje, Seminaria, Szkolenia.

Zapraszamy do lektury
Zarząd IGCP

6-9
10-16
17-25
17-19

20-25

26-37
38-48
38-47

48
49-51
49-50
51
51

Kalendarium IGCP
Prawo w energetyce
Korespondencja
 Definicje pojęć związanych z ciepłem 

odpadowym.
 Uwagi do projektu Kodeksu

Urbanistyczno–Budowlanego.
Aktualności
Prezentacje
 Opinia Krajowej Izby Gospodarczej

do Strategii na rzecz Odpowiedzialnego 
Rozwoju.
 Notatka ze spotkania.

Szkolenia, seminaria, konferencje
 ENVICON – święto ochrony środowiska.
 Seminarium Ekonomiczne Zabrze.
 Seminarium Ekonomiczne Gdynia.
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Informacje
Zarządu

kalendarium

potrzeby ponownego przeanalizowania taryf, 
które w formule 4b zostały pozbawione zwro-
tu z kapitału oraz uznania za słuszne swego 
rodzaju podziału korzyści pomiędzy przedsię-
biorstwem a odbiorcami (co również powinno 
mieć swoje odzwierciedlenie w poziomie za-
twierdzanych cen i stawek opłat). Urząd nie 
uznał natomiast potrzeby weryfikacji Zasad 
(ogłoszonych przez Prezesa URE w grudniu 
ubiegłego roku).
Biorąc powyższe pod uwagę zwracamy się 
do Państwa z propozycją, jeśli uznacie to za 
uzasadnione, przekazywania do Izby uwag 
w zakresie własnych postępowań taryfowych. 
Analiza przedmiotowych i udokumentowa-
nych uwag, przy zachowaniu anonimowości 
przedsiębiorstw, pozwoli na ocenę meryto-
ryczną skutków odbytego spotkania i sto-
sowne działania.

Narada w sprawie konkluzji BAT

 W dniu 7 października br., w siedzibie Mi-
nisterstwa Środowiska odbyło się spotkanie 
robocze przedstawicieli sektora energetycz-
nego z wiceministrem Pawłem Sałkiem. Przed-
miotem spotkania było omówienie bieżącej 
sytuacji w zakresie końcowych prac nad kon-
kluzjami BAT oraz wskazanie potencjalnych 
skutków dla sektora energetycznego. Prace 
nad tym dokumentem wchodzą w ostatnią 
fazę konsultacji i negocjacji. Na spotkaniu 
przedstawiono między innymi propozycje 
strony polskiej, wypracowane w ramach rea-
lizacji wspólnego projektu TGPE, PTEZ i IGCP. 
Przedstawiciele wszystkich tych organiza-
cji wzięli udział w spotkaniu. Ze strony IGCP 
w rozmowach uczestniczył wiceprezes Bogu-
sław Regulski.

Spotkanie Zespołu PPCS

 W dniach 4-5 października w Warszawie od-
było się kolejne spotkanie Zespołu Promocji 
Ciepła Systemowego. Członkowie Zespołu 
pracowali m.in. nad redakcją kolejnego wy-
dania kwartalnika, przeanalizowano bieżące 
działania w ramach kampanii reklamowej 
jesień 2016, omówiono nowe narzędzie dla 
uczestników Programu – grywalizacja oraz 
koncepcję filmów edukacyjnych (nowe narzę-
dzie w Programie). Przygotowano się do wpro-
wadzenie również nowego i bardzo interesu-
jącego dla przedsiębiorstw narzędzia jakim 
będzie certyfikacja systemów ciepłowniczych. 

Branżowe rozmowy o nowelizacji ETS

 W dniu 6 października, na zaproszenie Izby, 
Zarząd IGCP odbył spotkanie z Dyrektorem 
Biura PTEZ oraz przedstawicielem Veolia Pol-
ska. Zarząd Izby przedstawił dotychczasowe 
i planowane działania Izby w tym zakresie. 
Wymieniono się również informacjami meryto-
rycznymi oraz postanowiono podjąć wspólne 
działania. Jednym z pierwszych będzie wspól-
na z PTEZ organizacja spotkania/seminarium 
z udziałem kierownictw właściwych mini-
sterstw oraz przedstawicieli przedsiębiorstw. 
Zaplanowano organizację takie spotkania na 
początku listopada br. 

Spotkanie na temat ETS
w Ministerstwie Środowiska

 W dniu 7 października Zarząd IGCP spotkał 
się w siedzibie Ministerstwa z Wicedyrektorem 
i Naczelnikiem Wydziału w Departamencie Kli-
matu i Ochrony Powietrza. Spotkanie poświę-
cone było omówieniu stanowisk i współpracy 
w zakresie toczącego się procesu nowelizacji 
Dyrektywy ETS. Strony z zadowoleniem przy-
jęły fakt zbieżności stanowisk merytorycz-
nych. Postanowiono również skoordynować 
współpracę szczególnie w okresie najbliż-
szych miesięcy, w których wypracowywane 
będzie stanowisko komisji ENVI w Parlamen-
cie Europejskim. Zarząd IGCP poinformował 
przedstawicieli Resortu o swych najbliższych 
spotkaniach w Brukseli w dniach 12-13 paź-
dziernika oraz głównych celach tych spotkań.

Spotkanie w URE

 W następstwie pisma skierowanego przez 
Izbę do Prezesa URE w sprawie problemów 
w praktycznym stosowaniu zasad zwrotu z ka-
pitału podczas procesów taryfowania, w dniu 
7 października w siedzibie Urzędu miało miej-
sce spotkanie robocze. Ze strony Urzędu 
w spotkaniu wzięli udział Prezes URE, kierow-
nictwo Departamentu Rynków Energii Elek-
trycznej i Ciepła oraz pracownik merytorycz-
ny. Z ramienia Izby w spotkaniu wziął udział 
Prezes IGCP. Podczas spotkania Prezes IGCP 
przedstawił między innymi stosowaną przez 
OT URE praktykę usuwania zwrotu z kapitału 
dla taryf zatwierdzanych w formule 4b oraz 
definiowania przedsiębiorstw jako nieefektyw-
nych jeśli z niej korzystają. Wymiana poglą-
dów i doświadczeń doprowadziła do uznania 
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Z ramienia Izby w spotkaniu wziął udział Pre-
zes IGCP.

Konsultacje na temat działania 1.5 POIiŚ

 W dniu 5 października br. odbyły się konsul-
tacje dla beneficjentów projektów złożonych 
w ramach działania 1.5 z województwa za-
chodniopomorskiego. Celem spotkania było 
omówienie warunków formalnych związanych 
z przygotowaniem i składaniem wniosków. 
Wśród uczestników był wiceprezes Bogusław 
Regulski, który w dyskusji zwrócił uwagę na 
kwestie jakości niektórych kryteriów oceny 
wniosków dotyczących modernizacji sieci 
i węzłów i ich wpływu na ocenę wniosków. Naj-
ważniejszym z nich jest określenie oszczędno-
ści energii pierwotnej, która w świetle przywo-
łanych w metodologii sposobów ustalania nie 
pasuje do tego typu projektów. Zwrócił rów-
nież uwagę na kwestie oceniania wskaźników 
rezultatu w przyszłości w sytuacji, gdy zmienią 
się one nie z winy beneficjenta, np. w wyniku 
zmiany struktury produkcji dostawcy ciepła 
do systemów ciepłowniczych.

Jubileusz MPI „KOS-EKO” w Kościerzynie

 W dniu 5 października w Kościerzynie mia-
ła miejsce uroczystość 25-lecia działalności 
Miejskiego Przedsiębiorstwa Infrastruktury 

„KOS-EKO” Sp. z o.o. w Kościerzynie. W ob-
chodach jubileuszowych Izbę reprezentował 
Prezes IGCP.

Ważna informacja - definicje pojęć 
związanych z ciepłem odpadowym

 Ustawa Prawo energetyczne w art. 7b ust. 4 
(dodanym nową ustawą z dnia 20 maja 2016 r. 
o efektywności energetycznej, która wchodzi 
w życie w dniu 1 października 2016 r.) w defi-
nicji efektywnego energetycznie system cie-
płowniczego lub chłodniczego posługuje się 
pojęciem “ciepła odpadowego” (w stanie na 
dzisiaj w ust 1. „ciepło odpadowe z instalacji 
przemysłowych”). W związku z brakiem jedno-
znacznego uregulowania definicji Izba zwró-
ciła się do Ministra Energii z prośbą o przed-
stawienie stanowiska dotyczącego wykładni 
używanych w polskim ustawodawstwie pojęć 

„ciepła odpadowego”, „ciepła odpadowego 
z instalacji przemysłowych” oraz „ciepła uzy-
skiwanego w przemysłowych procesach tech-
nologicznych”. W swojej odpowiedzi minister-
stwo potwierdza brak takich definicji. Więcej 
w Dziale KORESPONDENCJA.

Spotkanie w Krakowie

 W dniu 11 października na terenie Zakła-
du Termicznego Przekształcania Odpadów 
w Krakowie miało miejsce spotkanie studial-
ne połączone z seminarium przedstawicieli 
ciepłownictwa węgierskiego oraz kierownictw 
Zakładu i Miejskiego Przedsiębiorstwa Ener-
getyki Cieplnej w Krakowie. W skład delegacji 
węgierskiej wchodzili również przedstawicie-
le narodowego stowarzyszenia organizacji 
przedsiębiorstw ciepłowniczych. Ze strony 
organizacji polskiej w spotkaniu wziął udział 
Prezes IGCP. Podczas spotkania zapoznano 
się z funkcjonowaniem Zakładu, który wzbu-
dza uzasadnione uznanie nie tylko z powo-
du rozwiązań technologicznych ale również 
z uwagi na nowoczesną architekturę. W czę-
ści seminaryjnej zaprezentowano nowoczesny 
krakowski system ciepłowniczy oraz podsta-
wowe informacje dotyczące sektora w Polsce. 
Strona węgierska przedstawiła informacje 
dotyczące wybranych systemów jak również 
całego sektora. 

Dyskusje nad nowymi BAT

 Powoli zbliżają się do końca prace nad no-
wymi konkluzjami BAT. W dniu 11 października 
odbyło się spotkanie ekspertów sektora ener-
getycznego podsumowujące dotychczasowe 
prace nad opiniowaniem propozycji rozwią-
zań, materiałów argumentujących dla procesu 
konsultacji i negocjacji oraz przygotowaniem 
propozycji mechanizmów wdrożenia w warun-
kach naszego kraju. Ze strony IGCP w nara-
dzie uczestniczył wiceprezes Bogusław Re-
gulski.

Konsultacje w sprawie BAT

 W dniu 14 października br. odbyły się kon-
sultacje w sprawie pozycji Rządu polskiego 
wobec ostatecznej formy konkluzji BAT. Spot-
kanie zorganizowało Ministerstwo Środowiska. 
Podstawowym postulatem środowiska cie-
płowniczego jest zrównanie terminów wejścia 
BAT z derogacjami ciepłowniczymi. Jest duże 
prawdopodobieństwo, że ten wniosek może 
zostać obroniony w negocjacjach. W spotka-
niu wziął udział wiceprezes Bogusław Regul-
ski.

Kolejne spotkanie w sprawie przepisów 
o ograniczeniach

 W dniu 14 października br. odbyło się w Mi-
nisterstwie Energii kolejne spotkanie grupy ro-
boczej ds. projektu rozporządzenia dotyczą-
cego ograniczeń w dostawach energii i ciepła. 
Głównym tematem dyskusji była kwestia 
sposobu ustalenia obszaru ograniczeń w do-
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stawach energii elektrycznej: punkt odbioru 
energii, odbiorca czy obiekt. Wiceprezes Bo-
gusław Regulski wniósł również pod rozwagę 
konieczność zdefiniowania podmiotów mają-
cych realizować ograniczenia w dostarczaniu 
ciepła. Prace zbliżają się ku końcowi. 

W Brukseli o ETS

 W ramach działań Izby na poziomie europej-
skim Zarząd IGCP w dniach 12-13 październi-
ka odbył szereg spotkań w Brukseli z posłami 
do Parlamentu Europejskiego, asystentami 
merytorycznymi oraz przedstawicielami Sta-
łego Przedstawicielstwa RP przy UE. Jak już 
Państwa informowaliśmy parlamentarna ko-
misja ds. przemysłu ITRE przygotowała swój 
raport, który został przyjęty podczas głoso-
wania w dniu 13.X. Obecnie prace nad swym 
raportem prowadzi komisja ds. środowiska 
ENVI, a głosowanie nad tym raportem przewi-
dywane było na 8 grudnia br. (z ostatnich uzy-
skanych informacji wynika, że może się ono 
przesunąć na styczeń 2017).Komisja prowadzi 
teraz konsultacje dla wypracowania kompro-
misu pomiędzy grupami politycznymi, dlatego 
też bardzo ważnym jest zaangażowanie mery-
toryczne w odniesieniu już do konkretnych ar-
tykułów nowelizacji ETS. Będziemy Państwa 
informować o prowadzonych pracach jak rów-
nież przyjmowanych rozwiązaniach.

Szkolenia Ekonomiczne

 W dniach 5-7 października 2016 r. w Ho-
telu Diament w Zabrzu odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne. W szkoleniu zorganizowanym 
wspólnie przez Izbę Gospodarczą Ciepłow-
nictwo Polskie i Przedsiębiorstwo Energetyki 
Cieplnej w Rudzie Śląskiej uczestniczyło 51 
osób z przedsiębiorstw ciepłowniczych. Wię-
cej w Dziale SEMINARIA.
 W dniach 14-16 października 2016 r. w Ho-

telu Nadmorski w Gdyni odbyło się szkolenie 
ekonomiczne. W szkoleniu zorganizowanym 
wspólnie przez Izbę Gospodarczą Ciepłow-
nictwo Polskie i Okręgowe Przedsiębiorstwo 
Energetyki Cieplnej Sp. z o.o. w Gdyni uczest-
niczyło 85 osób z przedsiębiorstw ciepłowni-
czych.Więcej w Dziale SEMINARIA.

Szczecin promuje przyłączanie
do sieci ciepłowniczej

 W dniach 17-18 października br. Szczeciń-
ska Energetyka Cieplna zorganizowała semi-
narium na temat korzyści z przyłączania się 
do efektywnych systemów ciepłowniczych. 
Wydarzenie to było odpowiedzią SEC na 
nowe mechanizmy prawne związane z projek-
towaniem i realizowaniem nowych inwestycji 
budowlanych pod rządami ustawy o charak-

terystyce energetycznej budynków oraz usta-
wy o efektywności energetycznej. Zmiany na 
tym obszarze wymagają aktywnej postawy 
przedsiębiorstw ciepłowniczych wobec pro-
jektantów i deweloperów. Spotkanie skiero-
wane było właśnie do tej grupy odbiorców. 
W seminarium wziął udział wiceprezes Bogu-
sław Regulski, który wygłosił wykład na temat 
otoczenia prawnego związanego z mecha-
nizmami efektywności wykorzystania ciepła 
z systemów ciepłowniczych.

Konferencja klimatyczna

 W dniu 18 października w Warszawie odby-
ła się konferencja pt. z Warszawy przez Limę 
i Paryż do Marakeszu poświęcona szeroko 
rozumianej ochronie klimatu. Wzięli w niej 
udział m.in. goście z Maroka (jako gospoda-
rza kolejnej konferencji COP 22), przedstawi-
ciele administracji rządowej z Wiceministrem 
Środowiska na czele, przedstawiciele samo-
rządów lokalnych (w tym miasta Warszawa 
jako gospodarza konferencji), liczne grono 
ekspertów i przedstawicieli świata nauki. Izbę 
na konferencji reprezentował Prezes IGCP 
Jacek Szymczak. Podczas trzech sesji: Kli-
mat, Powietrze, Zdrowie zostało poruszonych 
bardzo wiele istotnych zagadnień w perspek-
tywie bieżącej, wieloletniej ale mającej rów-
nież istotne znaczenie dla funkcjonowania 
przedsiębiorstw ciepłowniczych. Zajmowano 
się m.in. postanowieniami porozumienia pa-
ryskiego (w ujęciu globalnym jak i lokalnym), 
Krajowym Programem Ochrony Powietrza 
(istotnym z punktu widzenia możliwości roz-
woju ciepłownictwa systemowego), stanem 
powietrza w Polsce, źródłami zanieczyszcze-
nia powietrza w miastach oraz efektami zdro-
wotnymi dla ludzi w następstwie niskiej emisji.

XIII Kongres Nowego Przemysłu

 W dniach 19-20 października w Warszawie 
odbył się kolejny Kongres WNP, będąc jak 
corocznie jednym z większych spotkań sek-
tora energetycznego w Polsce. W Konferen-
cji wzięli udział przedstawiciele administracji 
rządowej (Minister Energii dokonał otwarcia 
konferencji), kierownictwo największych firm 
energetycznych funkcjonujących w Polsce, 
kilkuset uczestników pracujących i związa-
nych z sektorem energetycznym. Oprócz ple-
narnej odbyły się również debaty poświęco-
ne OZE, inwestycjom w energetyce, rynkowi 
mocy, efektywności energetycznej, gazowni-
ctwu i ciepłownictwu. Wartościowym jest fakt, 
że podczas pierwszego dnia Kongresu odbyła 
się sesja pt. Przyszłość ciepłownictwa. Poru-
szono w niej wiele istotnych kwestii: kogenera-
cja szansą na rozwój polskiego ciepłownictwa, 
zamierzenia inwestorów, oczekiwania wobec 
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legislacji krajowej, zanieczyszczenie powie-
trza w polskich miastach, rola ciepłownictwa 
w redukcji niskiej emisji, sytuacja ekonomicz-
na, nowe technologie, współpraca z samorzą-
dami. W debacie o ciepłownictwie „Przyszłość 
ciepłownictwa” wzięli udział: Martin Hančar 

– prezes CEZ Skawina SA; Wojciech Dąbrow-
ski – prezes PGNiG Termika SA; Krzysztof 
Romaniuk – prezes Energia Polska SA; Jacek 
Szymczak – prezes IGCP; Bogdan Światek – 
wiceprezes Veolia Energia Poznań SA, Veolia 
Energia Poznań ZEC SA; Krzysztof Zborowski 

– prezes RPEC „RADPEC” SA.
Pełniejsza informacja o Kongresie znajduje się 
http://www.kongresnp.pl/pl/

Trwają prace nad nowelizacja
przepisów o kontroli

 W dniu 24 października br., w siedzibie 
Ministerstwa Energii odbyła się konferencja 
uzgodnieniowa projektu rozporządzenia Mi-
nistra Energii w sprawie przeprowadzania 
kontroli przez przedsiębiorstwo energetyczne. 
W trakcie spotkania omówione zostały między 
innymi uwagi wniesione w procesie legislacyj-
nym przez IGCP. W większości zostały one 
uwzględnione w poprawkach Ministerstwa. Ze 
strony IGCP w konferencji wziął udział wice-
prezes Bogusław Regulski.

25-lecie PTEZ

 W dniu 25 października w Warszawie miała 
miejsce uroczystość obchodów 25-lecia funk-
cjonowania Polskiego Towarzystwa Elektro-
ciepłowni Zawodowych. W uroczystości wzięli 
udział przedstawiciele Parlamentu RP, osoby 
sprawujące kierownicze stanowiska w admini-
stracji rządowej, przedstawiciele świata nauki 
i oczywiście liczne grono członków Towarzy-
stwa. W uroczystości Izbę reprezentował Za-
rząd IGCP, który składając gratulacje i życze-
nia podkreślił znaczenie i rangę współpracy 
naszych organizacji. 

VI Europejski Meeting Gospodarczy

 „Polityka Klimatyczno-Energetyczna UE – 
Protokół COP21 – Polska droga-wspólne cele” 
pod takimi hasłami obradował w dniu 25 paź-
dziernika br. w Warszawie VI Europejski Mee-
ting Gospodarczy, zorganizowany przez Kra-
jową Izbę Gospodarczą. Głównym tematem 
spotkania była kwestia wpływu nowej ścieżki 
europejskiej polityki klimatyczno-energetycz-
nej na przyszłość polskiej gospodarki. Wśród 
zaproszonych gości był miedzy innymi Wice-
minister Energii Michał Kurtyka. W dyskusji 
na temat sytuacji poszczególnych obszarów 
gospodarki w obliczu nowych wyzwań płyną-
cych z ustaleń szczytu paryskiego wziął udział 

wiceprezes Bogusław Regulski, który przed-
stawił między innymi krótka ocenę nowych 
mechanizmów w kontekście potencjalnych 
zmian w sektorze ciepłowniczym.

Posiedzenie Rady Izby

 26 październiku w Warszawie w siedzibie 
Izby odbyło się kolejne posiedzenie Rady Izby. 
W trakcie posiedzenia Zarząd Izby przedsta-
wił podsumowanie XX Forum Ciepłowników 
Polskich oraz działalność Izby – zarówno na 
forum krajowym jak i UE – od poprzedniego 
posiedzenia Rady w maju br.

Przedsiębiorstwo Elektrociepłownia 
Zielona Góra ma już 25 lat

 W dniu 27 października br. odbyły się uro-
czystości jubileuszu 25-lecia utworzenia 
przedsiębiorstwa Elektrociepłownia Zielona 
Góra. Na zaproszenie Zarządu EC Zielona 
Góra, do tego pięknego miasta zjechało się 
liczne grono gości, którzy na przestrzeni tych 
lat mieli istotny wpływ na powstanie i działa-
nie tej firmy, której historia obfitowała w wiele 
ciekawych i ważnych momentów. Najbardziej 
podkreślany element historii to budowa bloku 
parowo-gazowego, który stał się wizytówką 
tej nowoczesnej firmy. Wśród gości był też Za-
rząd IGCP, w osobach pp. Jacka Szymczaka 
i Bogusława Regulskiego. 

Relacja z XX FORUM Ciepłowników

 Zapraszamy do obejrzenia krótkiej relacji 
z XX FORUM Ciepłowników w Międzyzdrojach. 
Link do filmu z XX FCP https://www.youtube.
com/watch?v=AO-ysHHES6c&feature=youtu.
be

Obowiązek w zakresie świadectw 
pochodzenia za 2016 r. 

 Informujemy, że na stronie Izby w Dziale 
BIBLIOTEKA w Zakładce Informacje i Opinie 
Prawne – dostępnej po zalogowaniu – za-
mieściliśmy przygotowane przez kancelarię 
prawną ECH&W: notatkę prawną dotyczącą 
realizacji obowiązku w zakresie świadectw 
pochodzenia za 2016 r. oraz alert prawny do-
tyczący aktów wykonawczych oraz projektów 
aktów wykonawczych do ustawy o OZE. 
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Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2016 r.:

 poz. 1623 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 8 września 2016 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie opłat związanych 
z ochroną wynalazków, wzorów użytkowych, 
wzorów przemysłowych, znaków towarowych, 
oznaczeń geograficznych i topografii układów 
scalonych;

Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2016 r.:

 poz. 1625 – Rozporządzenie Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 5 października 2016 r. zmie-
niające rozporządzenie w sprawie sporządza-
nia i doręczania dokumentów elektronicznych 
oraz udostępniania formularzy, wzorów i kopii 
dokumentów elektronicznych;

Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2016 r.:

 poz. 1626 – Rozporządzenie Ministra Cy-
fryzacji z dnia 5 października 2016 r. w sprawie 
zakresu i warunków korzystania z elektronicz-
nej platformy usług administracji publicznej;

Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2016 r.:

 poz. 1627 – Rozporządzenie Ministra Cy-
fryzacji z dnia 5 października 2016 r. w sprawie 
szczegółowych warunków organizacyjnych 
i technicznych, które powinien spełniać sy-
stem teleinformatyczny służący do uwierzytel-
niania użytkowników;

Dziennik Ustaw z dnia 6 października 2016 r.:

 poz. 1634 – Rozporządzenie Rady Mini-
strów z dnia 6 października 2016 r. zmieniające 
rozporządzenie w sprawie sposobu, zakresu 
i trybu udostępniania danych zgromadzonych 
w rejestrze publicznym;

Dziennik Ustaw z dnia 7 października 2016 r.:

 poz. 1635 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 wrześ-
nia 2016 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o rezerwach strategicznych;

Dziennik Ustaw z dnia 12 października 2016 r.: 

 poz. 1666 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 wrześ-
nia 2016 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 

tekstu ustawy – Kodeks pracy;

Dziennik Ustaw z dnia 12 października 2016 r.: 

 poz. 1673 – Rozporządzenie Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 10 października 2016 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie trybu 
udzielania z Krajowego Rejestru Karnego in-
formacji o osobach oraz o podmiotach zbio-
rowych za pośrednictwem systemu teleinfor-
matycznego;

Dziennik Ustaw z dnia 12 października 2016 r.: 

 poz. 1676 – Rozporządzenie Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 10 października 2016 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie wa-
runków organizacyjno-technicznych dotyczą-
cych formy wniosków i dokumentów oraz ich 
składania drogą elektroniczną do sądów re-
jestrowych i Centralnej Informacji Krajowego 
Rejestru Sądowego oraz sposobu posługi-
wania się dokumentami wydanymi w postaci 
elektronicznej;

Dziennik Ustaw z dnia 13 października 2016 r.: 

 poz. 1680 – Rozporządzenie Ministra Spra-
wiedliwości z dnia 11 października 2016 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie spo-
sobu i trybu składania wniosków o wpis do 
Krajowego Rejestru Sądowego dotyczących 
spółek, których umowę zawarto przy wykorzy-
staniu wzorca umowy spółki udostępnionego 
w systemie teleinformatycznym;

Dziennik Ustaw z dnia 13 października 2016 r.: 
 
 poz. 1684 – Obwieszczenie Prezesa Rady 

Ministrów z dnia 14 września 2016 r. w sprawie 
ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia 
Rady Ministrów w sprawie wykazu instalacji 
innych niż wytwarzające energię elektryczną, 
objętych systemem handlu uprawnieniami do 
emisji gazów cieplarnianych w okresie rozli-
czeniowym rozpoczynającym się od dnia 1 
stycznia 2013 r., wraz z przyznaną im liczbą 
uprawnień do emisji;

Dziennik Ustaw z dnia 13 października 2016 r.: 

 poz. 1685 – Rozporządzenie Ministra Spra-
wiedliwości z dnia 10 października 2016 r. 
zmieniające rozporządzenie w sprawie ustro-
ju i organizacji Centralnej Informacji Krajowe-

Ukazały się
przepisy
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go Rejestru Sądowego oraz trybu i sposobu 
udzielania informacji z Krajowego Rejestru 
Sądowego i wydawania kopii dokumentów 
z katalogu, a także struktury udostępnianych 
informacji o podmiotach wpisanych do Reje-
stru oraz cech wydruków umożliwiających ich 
weryfikację z danymi w Rejestrze;

Dziennik Ustaw z dnia 13 października 2016 r.: 

 poz. 1688 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 22 wrześ-
nia 2016 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu ustawy o Inspekcji Ochrony Środowi-
ska;

Dziennik Ustaw z dnia 25 października 2016 r.: 

 poz. 1753 – Rozporządzenie Ministra 
Energii z dnia 17 października 2016 r. w spra-
wie zmiany wielkości udziału ilościowego 
sumy energii elektrycznej wynikającej z umo-
rzonych świadectw pochodzenia potwierdza-
jących wytworzenie energii elektrycznej z od-
nawialnych źródeł energii w 2017 r.;

Dziennik Ustaw z dnia 25 października 2016 r.: 

 poz. 1756 – Obwieszczenie Ministra Skar-
bu Państwa z dnia 30 września 2016 r. w spra-
wie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporzą-
dzenia Ministra Skarbu Państwa w sprawie 
pomocy publicznej udzielanej w celu ratowa-
nia lub restrukturyzacji przedsiębiorców;

Dziennik Ustaw z dnia 25 października 2016 r.: 

 poz. 1757 – Obwieszczenie Ministra In-
frastruktury i Budownictwa z dnia 28 wrześ-
nia 2016 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego 
tekstu rozporządzenia Ministra Budownictwa 
w sprawie sposobu realizacji obowiązków 
dostawców ścieków przemysłowych oraz wa-
runków wprowadzania ścieków do urządzeń 
kanalizacyjnych;

Dziennik Ustaw z dnia 26 października 2016 r.: 

 poz. 1764 – Obwieszczenie Marszałka Sej-
mu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 13 paź-
dziernika 2016 r. w sprawie ogłoszenia jedno-
litego tekstu ustawy o dostępie do informacji 
publicznej;

Dziennik Ustaw z dnia 27 października 2016 r.: 

 poz. 1765 – Rozporządzenie Ministra 
Energii z dnia 17 października 2016 r. w spra-
wie ceny referencyjnej energii elektrycznej 
z odnawialnych źródeł energii w 2016 r. oraz 
okresów obowiązujących wytwórców, którzy 
wygrali aukcje w 2016 r.;

Dziennik Ustaw z dnia 28 października 2016 r.: 

 poz. 1778 – Rozporządzenie Ministra Roz-
woju i Finansów z dnia 27 października 2016 r. 
w sprawie wzoru zawiadomienia o zamiarze 
wszczęcia kontroli podatkowej;

Monitor Polski z dnia 19 października 2016 r.:

 poz. 992 – Obwieszczenie Ministra Środo-
wiska z dnia 10 października 2016 r. w sprawie 
wysokości stawek kar za przekroczenie wa-
runków wprowadzania ścieków do wód lub do 
ziemi oraz za przekroczenie dopuszczalnego 
poziomu hałasu, na rok 2017;

Monitor Polski z dnia 20 października 2016 r.:

 poz. 994 – Zarządzenie nr 123 Prezesa 
Rady Ministrów z dnia 18 października 2016 r. 
w sprawie Komitetu Sterującego do spraw 
Krajowego Programu Ochrony Powietrza;

Monitor Polski z dnia 26 października 2016 r.:

 poz. 1001 – Obwieszczenie Ministra Ener-
gii z dnia 17 października 2016 r. w sprawie 
wykazu jednostek podległych lub nadzorowa-
nych przez Ministra Energii;

Monitor Polski z dnia 31 października 2016 r.:

 poz. 1018 – Obwieszczenie Ministra Śro-
dowiska z dnia 28 października 2016 r. w spra-
wie stawek opłat za usunięcie drzew i krzewów 
na rok 2017;
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Nowelizacja Dyrektywy ETS
 Aktualnie trwają intensywne prace w Par-

lamencie Europejskim nad nowelizacją euro-
pejskiego systemu handlu uprawnieniami do 
emisji CO2. Izba od kilku miesięcy aktywnie 
uczestniczy w tych pracach. Z uwagi na wiel-
kie znaczenie tego aktu prawnego dla funkcjo-
nowania ciepłownictwa systemowego w załą-
czeniu zamieszczamy syntetyczną informację 
o prowadzonych działaniach, ich rezultatach, 
zagrożeniach oraz planach na najbliższą przy-
szłość. 

Działania europejskie IGCP w zakresie 
rewizji unijnego systemu handlu 
uprawnieniami do emisji gazów 
cieplarniach
– system EU ETS

W związku z wnioskiem Komisji Europejskiej 
w sprawie reformy ETS oraz toczącymi się ak-
tualnie negocjacjami w Parlamencie Europej-
skim oraz Radzie UE, IGCP podjęła działania 
na poziomie europejskim zmierzające do po-
prawy pozycji ciepłownictwa w kształcie zre-
formowanej dyrektywy na lata 2020-2030. 

W ciągu tego roku, IGCP zorganizowała 3 kil-
kudniowe podróże do Brukseli i odbyła szereg 
spotkań z posłami do Parlamentu Europej-
skiego i przedstawicielami Stałego Przedsta-
wicielstwa RP przy UE.

Izba zorganizowała ponadto seminarium 
w Parlamencie Europejskim 15 czerwca b.r., 
którego celem było zwrócenie uwagi na rolę 
ciepłownictwa systemowego w reformie ETS.
W seminarium wzięli udział przedstawiciele 
Parlamentu Europejskiego, Rady UE, Komisji 
Europejskiej (w tym autorzy wniosku dyrekty-
wy) oraz organizacji branżowych. 

W trakcie spotkań IGCP przedstawiła stanowi-
sko dotyczące wniosku Komisji Europejskiej 
w sprawie ETS-u oraz stanowisko dotyczące 
poprawek zgłoszonych do projektów raportów 
komisji Parlamentu Europejskiego (PE) ds. 
przemysłu (ITRE) oraz komisji PE ds. środo-
wiska (ENVI).

Te dwie komisje PE zajmują się reformą ETS-u, 
przy czym decydującą rolę ma komisja ENVI, 
a komisja ITRE ma funkcję opiniującą.

Ustalenia komisji ITRE PE i zrealizowane 
cele IGCP

Na początku października komisja ITRE osiąg-
nęła kompromis pomiędzy grupami politycz-

nymi PE co do kształtu reformy. Kompromis 
ten kończy etap prac w komisji ITRE nad ETS-
em. Głosowanie odbędzie się 13 października. 
Część postulatów IGCP została uwzględniona 
w końcowej opinii ITRE, z których najważniej-
sze to: 
• Inwestycje w ciepłownictwo uznano za 

uprawnione do przejściowego przydziału 
uprawnień na modernizację sektora energii 
– Art. 10c;

• Ciepłownictwo zostało zakwalifikowane do 
projektów uprawnionych do korzystania 
z Funduszu Modernizacyjnego – Art. 10d;

• Poprawiona została struktura zarządzania 
Funduszem Modernizacyjnym poprzez 
wzmocnienie niezależności decyzyjnej 
państw-beneficjentów (m.in. Polski) Art. 
10d.

• Oprócz tych pozytywnych zmian, kompro-
mis osiągnięty w ITRE zawiera jedną, ale 
bardzo znaczącą negatywną zmianę: 

• pozbawia ciepłownictwo bezpłatnych 
uprawnień od roku 2021 – Art. 10b (3)

Na tym etapie, zmiana stanowiska ITRE 
nie jest już możliwa. 

Cele IGCP do zrealizowania do 8 grudnia – ko-
misja ENVI 
Komisja ENVI prowadzi aktualnie konsultacje 
zmierzające do wypracowania kompromisu 
pomiędzy grupami politycznymi. Komisja ta 
posiada kompetencje do zmiany postanowień 
komisji ITRE. Głosowanie w ENVI zaplanowa-
ne jest na 8 grudnia. 

Negocjacje te są na dosyć wczesnym etapie. 
Do tej pory odbyły się dwa spotkania przed-
stawicieli grup politycznych (14 i 28 września).

IGCP otrzymała do tej pory dwa zestawy po-
prawek kompromisowych ENVI do konsul-
tacji, do których zamierza ustosunkować się 
w najbliższym czasie, przed zaplanowanym 
wyjazdem do Brukseli w dniach 12-13 paź-
dziernika. 

Priorytety IGCP w ENVI:
• Utrzymanie korzystnych zapisów art.10c 

i 10d oraz
• Przywrócenie 30% bezpłatnych uprawnień 

dla ciepłownictwa – art. 10a i 10b.

Aby osiągnąć cel, konieczne jest intensywne 
zaangażowanie w negocjacje z grupami po-
litycznymi PE zapewniające wpływ na kształt 
poprawek kompromisowych. 
Działania te nie powinny ograniczać się do ko-
mentowania zaproponowanych przez grupy 
polityczne poprawek, ale w miarę możliwości 
powinny być formułowane w trakcie codzien-
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Projekt ustawy o zmianie 
ustawy Kodeks 
postępowania cywilnego
 4.10 Rada Ministrów przyjęła projekt ustawy 

o zmianie ustawy Kodeks postępowania cywil-
nego, przedłożony przez ministra sprawiedli-
wości.
Wypełniając orzeczenie Trybunału Konstytu-
cyjnego proponuje się wprowadzenie do Ko-
deksu postępowania cywilnego przepisu, że 
dopiero po upływie 10 lat od uprawomocnie-
nia się wyroku nie będzie można żądać wzno-
wienia postępowania, z wyjątkiem przypadku, 
gdy strona była pozbawiona możności dzia-
łania lub nie była należycie reprezentowana. 
Wznowienie postępowania to nadzwyczajny 
środek zaskarżenia prawomocnego wyroku – 
na gruncie postępowania cywilnego to instru-
ment eliminowania z obrotu prawnego wadli-
wych prawomocnych orzeczeń sądowych.
Trybunał Konstytucyjny uznał, że w pewnym 
zakresie art. 408 Kodeksu postępowania cy-
wilnego, który nie pozwala żądać wznowienia 
postępowania zakończonego prawomocnym 
wyrokiem po upływie 5 lat od jego uprawo-
mocnienia się – jest niezgodny z art. 77 ust. 
2 Konstytucji RP (nie można zamykać drogi 
sądowej) w związku z art. 45 ust. 1 konstytucji 
(każdy ma prawo do sądu) i przepisów Euro-
pejskiego Trybunału Praw Człowieka o pra-
wie do sądu. Trybunał Konstytucyjny nakazał 
zmianę tego przepisu w ciągu 18 miesięcy, co 
oznacza, że traci on moc 3 kwietnia 2017 r. TK 
stwierdził, że w państwie prawa zapewnienie 
obywatelowi możliwości dochodzenia spra-
wiedliwości w drodze skargi sądowej jest war-
tością bezwzględną.
Znowelizowana ustawa ma obowiązywać po 
14 dniach od daty jej ogłoszenia w Dzienniku 
Ustaw.
Źródło: www.premier.gov.pl

Projekt ustawy 
o szczególnych 
rozwiązaniach służących 
realizacji ustawy 
budżetowej na rok 2017
 4.10 Rada Ministrów przyjęła projekt ustawy 

o szczególnych rozwiązaniach służących  re-
alizacji ustawy budżetowej na rok 2017 (tzw. 
ustawa okołobudżetowa), przedłożony przez 
ministra rozwoju i finansów.
Projekt tzw. ustawy okołobudżetowej na 2017 r. 
jest ściśle związany z projektem ustawy bu-
dżetowej na przyszły rok. Przewidziane w niej 
propozycje odpowiadają kwotom ujętym 
w projekcie budżetu i zapewniają jego prawid-
łową realizację.
Najważniejsze propozycje rozwiązań: 
Świadczenia w sektorze finansów publicznych
• Utrzymanie na poziomie z 2011 r. podstawy 

naliczenia odpisu na zakładowy fundusz 
świadczeń socjalnych dla emerytów i renci-
stów – byłych żołnierzy oraz funkcjonariu-
szy innych służb mundurowych.

• Utrzymanie na poziomie z 2013 r. podstawy 
naliczenia odpisu na zakładowy fundusz 
świadczeń socjalnych dla pracowników 
uczelni publicznych.

• Odpis na zakładowy fundusz świadczeń 
socjalnych dla nauczycieli dokonywany bę-
dzie na podstawie kwoty bazowej z 2012 r.

Fundusz Pracy
• Z Funduszu Pracy będą finansowane (wraz 

z kosztem obsługi) staże podyplomowe 
i szkolenia specjalizacyjne (rezydentury) 
lekarzy i dentystów oraz specjalizacje pie-
lęgniarek i położnych. Na ten cel przezna-
czono 1,03 mld zł.

Planowanie niektórych wydatków
• W 2017 r. nie będzie stosowany przepis, któ-

ry stanowi, że na działania promujące rynek 
biopaliw przeznacza się 1,5 proc. planowa-
nych w poprzednim roku wpływów z podat-
ku akcyzowego od paliw silnikowych.

• Umorzone zostaną pożyczki udzielone 
z budżetu państwa Funduszowi Ubezpie-
czeń Społecznych, których termin spłaty 
przypada na 31 marca 2017 r. Umorzenie to 
nie wpłynie na wynik sektora finansów pub-
licznych oraz na dług publiczny.

• Utrzymana zostanie na obecnym poziomie 
dotacja celowa na działalność ośrodków 
wsparcia dla osób z zaburzeniami psychicz-
nymi.

• Polska składka członkowska w Konwencji Eu-
ropejskiej Agencji Kosmicznej finansowana 
będzie ze środków Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.

Źródło: www.premier.gov.p

nego, regularnego dialogu z przedstawiciela-
mi grup politycznych. 

Z dynamiki układu sił politycznych w Parla-
mencie Europejskim oraz nieformalnych infor-
macji, mamy podstawy wnioskować, że możli-
we jest, w ramach komisji ENVI, odwrócenie, 
dotkliwej dla polskiego ciepłownictwa, decyzji 
ITRE odbierającej bezpłatne uprawnienia po 
roku 2021. 

Pozytywne dla nas rozwiązanie uzależnione jest 
również w dużej mierze od wyników negocjacji 
rządowych prowadzonych w tym zakresie.
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Procedowanie ustawy 
o zmianie ustawy 
o podatku akcyzowym 
Podatek akcyzowy 
w Komisji Finansów 
Publicznych
 Dnia 5.10.2016, odbyło się posiedzenie Ko-

misji Finansów Publicznych, w trakcie którego 
posłowie rozpatrzyli rządowy projekt usta-
wy o zmianie ustawy o podatku akcyzowym 
(druk nr 849). W trakcie obrad rząd był repre-
zentowany przez podsekretarzy stanu w Mi-
nisterstwie Finansów. Posłowie jednogłośnie 
przyjęli rozpatrywaną ustawę. Na posła spra-
wozdawcę została wybrana poseł Iwona Mi-
chałek (PiS).

Posiedzenie Sejmu
 19.10 – Sprawozdanie Komisji Finansów 

Publicznych o rządowym projekcie ustawy 
o zmianie ustawy o podatku akcyzowym (dru-
ki nr 849 i 902).

Sprawozdanie o rządowym projekcie usta-
wy o zmianie ustawy o ustawy o podatku 
akcyzowym

 20.10 w trakcie trwającego posiedzenia Sej-
mu zaprezentowane zostało sprawozdanie 
Komisji Finansów Publicznych o rządowym 
projekcie ustawy o zmianie ustawy o podatku 
akcyzowym (druki nr 849 i 902). 
Główne założenia ustawy oraz przebieg prac 
komisji przedstawiła poseł Iwona Michałek 
(PiS). 
Następnie przedstawiono stanowiska klubów 
w sprawie projektu. 
Poseł Marcin Porzucek w imieniu klubu PiS 
oświadczył, że nowa regulacja przyczyni się 
do poprawy stanu środowiska naturalnego. 
Przypomniał, że ustawa stanowi dostosowa-
nie ustawy do prawa UE. Oświadczył, że jego 
klub popiera projekt ustawę. 
Poseł Monika Wielichowska złożyła w imieniu 
klubu PO oświadczenie na piśmie. 
W imieniu klubu Nowoczesna głos zabrał po-
seł Mirosław Pampuch. Biorąc pod uwagę ko-
nieczność dostosowania przepisów do prawa 
UE, jego klub poprze projekt. 
Poseł Genowefa Tokarska w imieniu PSL zło-
żyła stanowisko na piśmie. 
Poseł Ireneusz Zyska zabrał głos w imieniu 
koła Wolni i Solidarni. Zadeklarował poparcie 
dla inicjatywy mającej na celu dostosowanie 
prawa do przepisów UE. Zapowiedział, że 
posłowie jego koła zagłosują za przyjęciem 
projektu. 

Komisja Ochrony 
Środowiska, Zasobów 
Naturalnych i Leśnictwa
 20.10 br. odbyło się posiedzenie Komisji 

Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych 
i Leśnictwa, Podczas posiedzenia posłowie 
rozpatrzyli informację ministra środowiska na 
temat ochrony powietrza w kontekście niskiej 
emisji, emisji transportowej, wprowadzenia 
stref ograniczonej emisji transportowej, wpro-
wadzenia standardów emisyjnych dla kotłów 
i norm jakości paliw stałych. 
Stronę rządową reprezentował Paweł Sałek, 
sekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska 
pełnomocnik rządu ds. polityki klimatycznej. 
Paweł Sałek przedstawił informację na te-
mat działań rządu na rzecz poprawy jakości 
powietrza. Podkreślił wagę tego problemu. 
Zaznaczył, że część kompetencji w kwestii 
jakości powietrza leży w gestii samorządów. 
Przypomniał, że ogromny wpływ na jakość po-
wietrza ma struktura używanych paliw. Wciąż 
najtańszym paliwem jest węgiel i jest on sze-
roko używany. Zaznaczył też problem importu 
paliw stałych o niższej jakości. Przedstawi-
ciel ministerstwa wymienił również działania 
rządu na rzecz poprawy jakości powietrza. 
Prowadzone są prace nad rozporządzeniem 
Ministerstwa Rozwoju w sprawie kotłów wy-
korzystywanych w domach. Zakończyły się 
już konsultacje międzyresortowe nad projek-
tem, trwają konsultacje społeczne. Jak poin-
formował wiceminister Sałek, Komitet Stały 
Rady Ministrów przyjął we wrześniu projekt 
zarządzenia premiera w sprawie powołania 
komitetu sterującego dla krajowego programu 
ochrony powietrza. Dokument będzie opubli-
kowany w październiku. Paweł Sałek wymie-
nił też dofinansowania ze środków państwo-
wych, którymi dysponuje Narodowy Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 
Programy wsparcia dotyczą m.in. projektów 
geotermalnych i efektywności systemów cie-
płowniczych. Przedstawiciel ministerstwa 

Ireneusz Sitarski zaprezentował stanowi-
sko klubu Kukiz’15. Podkreślił konieczność 
dbania o środowisko naturalne. Zaznaczył 
również potrzebę dostosowania prawa krajo-
wego do przepisów UE. Oświadczył, że jego 
klub poprze projekt.

 21.10 odbyło się trzecie czytanie projektu 
ustawy o zmianie ustawy o podatku akcyzo-
wym – wtrakcie trwającego posiedzenia Sej-
mu posłowie jednogłośnie przyjęli rządowy 
projekt ustawy o zmianie ustawy o podatku 
akcyzowym (druki nr 849 i 902).
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Komisja do Spraw 
Energii i Skarbu Państwa 
 Dnia 20.10.2016 odbyło się posiedzenie 

Komisji do Spraw Energii i Skarbu Państwa. 
W jego trakcie miała miejsce dyskusja w spra-
wie realizacji nadzoru właścicielskiego nad 
spółkami z udziałem Skarbu Państwa. 
Dyskusja odbyła się na wniosek posłów PO. 
Wniosek uzasadnił Włodzimierz Karpiński (PO). 
Stwierdził, że sprawy nadzoru właścicielskie-
go „przybrały zły obrót”, o czym świadczy dy-
misja ministra skarbu. Poseł spytał o powód 
odwołania ministra Jackiewicza. Podkreślił, 
że pojawiały się sprzeczne komunikaty w tej 
sprawie – dotyczące nieprawidłowości w nad-
zorze, a z drugiej strony o wypełnieniu misji 
przez ministra. 
Poseł zarzucił „bałagan” w zarządzaniu spółka-
mi, brak spójnej wizji zarządzania, rozproszenie 
nadzoru, doraźne zmiany wewnętrznych doku-
mentów spółek. Stwierdził, że istnieje „tymcza-
sowość i chaos”, o czym świadczy m.in. duża 
liczba nowelizacji ustawy o nadzorze. 
Poseł skrytykował też „kulturę organizacyj-
ną spółek”. Zarzucił, że mimo wprowadzenia 
ustawy mającej na celu ograniczenie płac 
w spółkach skarbu państwa, faktycznie umoż-
liwia ona podwyżki. Poseł zarzucił też wypła-
canie nienależnych wynagrodzeń, umożli-
wienie członkom zarządu spółek zasiadania 
w organach nadzorczych innych podmiotów. 
Karpiński stwierdził też, że stanowiska w spół-
kach skarbu państwa są obsadzane według 
klucza politycznego. 

podkreślił wagę przyłączania odbiorców do 
systemów ciepłowniczych. Omawiając działa-
nia rządu na rzecz poprawy jakości powietrza, 
Paweł Sałek wymienił też prace nad planem 
rozwoju elektromobilności. 
Następnie odbyła się dyskusja 
Poseł Bogusław Sonik (PO) pytał o rozwój in-
nych OZE niż geotermia. Spytał też o środki na 
przyłączanie do sieci ciepłowniczej oraz po-
prosił o więcej informacji na temat powołania 
komitetu sterującego.
Poseł Anna Paluch (PiS), wiceprzewodnicząca 
komisji podkreśliła zalety geotermii w porów-
naniu z takimi źródłami OZE jak np. energety-
ka wiatrowa. Przypomniała, że geotermia jest 
źródłem stabilnym.
Paweł Sałek poinformował, że dokument usta-
nawiający komitet sterujący zostanie opubliko-
wany w październiku. 
Artur Michalski, zastępca prezesa Narodowe-
go Funduszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej poinformował, że na rozwój geo-
termii Fundusz przeznaczy 0,5 mld zł. 

Zdaniem posła negatywne skutki złego za-
rządzania pokazują spadki notowań spółek 
giełdowych m.in. Energi, PGE, Enei, Tauro-
nu, PGNiG, KGHM, Grupy Azoty. Przyznał, że 
nastąpił wzrost wartości dwóch spółek: JSW 
oraz PKN Orlen. 
Henryk Kowalczyk, odpowiadając, stwierdził, 
że likwidacja ministerstwa skarbu oraz odej-
ście ze stanowiska Jackiewicza było zapowie-
dziane w programie wyborczym PiS. Zapew-
nił, że wygaszanie resortu odbywa się zgodnie 
z planem. Zadeklarował, że zostaną przyjęte 
ustawy, by do końca roku został zamknięty ten 
proces. I kw. 2017 ma być okresem ostatecz-
nego zakończenia procesu likwidacji minister-
stwa skarbu. 
Kowalczyk przywołał błędne decyzje podej-
mowane w minionych latach w spółkach skar-
bu państwa wśród których wymienił inwesty-
cję KGHM w Chile. 
Filip Grzegorczyk, podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Skarbu przedstawił bardziej szcze-
gółową informację na temat nadzoru. 
Przypomniał przepisy prawne, w oparciu 
o które realizowany jest nadzór. Scharaktery-
zował kwestię wynagrodzeń w spółkach skar-
bu państwa. Podkreślił, że rząd „konsekwen-
tnie je zmniejsza”. 
Przypomniał rozporządzenie o kontroli niektó-
rych inwestycji – ochroną objęto KGHM oraz 
Grupę Azoty. Odnośnie zasad doboru kadr 
stwierdził, że do tej pory nie zostały one for-
malnie zmienione. Zapowiedział zaostrzenie 
wymogów. Spadek notowań giełdowych spó-
łek wyjaśnił prowadzenia inwestycji kosztem 
wypłacanych dywidend. 
Następnie głos zabrał minister energii, Krzysz-
tof Tchórzewski. 
Odniósł się do notowań giełdowych spółek. 
Stwierdził, że dotyczy spółek energetycznych 
w całej Europie, co jest skutkiem polityki kli-
matycznej UE. Podkreślił, że osoby pracujące 
w spółkach energetycznych mogą pochwalić 
się wysokimi kompetencjami i wykształce-
niem. 
Następnie posłowie zadawali pytania przed-
stawicielom rządu. 
Tadeusz Aziewicz (PO) zarzucił, że nie przed-
stawiono docelowej struktury zarządzania 
spółkami skarbu państwa. 
Jeden z posłów zadał pytanie o inwestycje 
KGHM w Sierra II i Sierra III. 
Jolanta Hibner (PO) pytała o spółkę PKN Or-
len. Jest ona sponsorem kongresu gospo-
darczego w Rzeszowie, który odbędzie się 
w listopadzie. Jak stwierdziła poseł „nie było-
by w tym nic dziwnego, gdyby nie to, że było 
niedawno inne forum gospodarcze, podczas 
którego Orlen prezentował swoje działania”. 
Poseł pytała o uzasadnienie decyzji o wydaniu 
100 tys. zł na to wydarzenie. 
Głos ponownie zabrał Grzegorczyk. Zapowie-
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dział, że odnośnie inwestycji KGHM w Sierra 
Gorda zostanie posłom przedstawiona odpo-
wiedź na piśmie. 
Stwierdził, że „inwestycja i wyrażenie na nią 
zgody było ogromnym błędem i niefrasob-
liwością”. przyznał że obecnie trudno okre-
ślić czy warto inwestować w Sierra II i Sierra 
III. Stosowne raporty geologiczne mają zo-
stać przygotowane do końca października. 
Przedstawiciel ministerstwa zapowiedział, że 
w oparciu o nie będą podejmowane dalsze 
decyzje. 
Odnośnie udziału Orlenu w konferencji w Rze-
szowie, zestawił ją ze sponsoringiem kon-
ferencji Forum Nowych Idei organizowanej 
przez Lewiatan, na którą Totalizator wydał 675 
tys. złotych. 
Następnie głos zabrał minister energii, któ-
ry odpowiedział na pytania odnośnie spółek 
energetycznych. 
W kontekście giełdowych notowań spółek 
energetycznych, stwierdził, że ustawa o rynku 
mocy, której projekt ma zostać zaprezentowa-
ny w listopadzie, będzie pozytywnie wpływać 
na te podmioty. 
Jolanta Hibner (PO) zwróciła się z prośbą 
o odpowiedź na piśmie w sprawie sponsorin-
gu wydarzenia w Rzeszowie przez Orlen.

Ustawa z dnia 6 października 
2016 r. o ratyfikacji 
Porozumienia paryskiego do 
Ramowej konwencji Narodów 
Zjednoczonych w sprawie 
zmian klimatu, sporządzonej 
w Nowym Jorku dnia 19 maja 
1992 r., przyjętego w Paryżu 
w dniu 12 grudnia 2015 r. – 
podpisana 6 października 2016 r. 
przez Prezydenta RP

 Informacja w sprawie ustawy z dnia 6 paź-
dziernika 2016 r. o ratyfikacji Porozumienia 
paryskiego do Ramowej konwencji Narodów 
Zjednoczonych w sprawie zmian klimatu, spo-
rządzonej w Nowym Jorku dnia 19 maja 1992 r., 
przyjętego w Paryżu w dniu 12 grudnia 2015 r. 

Porozumienie paryskie do Ramowej konwen-
cji Narodów Zjednoczonych w sprawie zmian 
klimatu, sporządzone w Paryżu dnia 12 grud-
nia 2015 r., zwane dalej „Porozumieniem pary-
skim”, ustanawia wielostronne zasady ochro-
ny klimatu po 2020 r. w ramach Ramowej 
konwencji Narodów Zjednoczonych w sprawie 
zmian klimatu, sporządzonej w Nowym Jorku 
dnia 9 maja 1992 r. (Dz. U. z 1996 r. poz. 238).
Zasady współpracy międzynarodowej w za-
kresie zmian klimatu wynikają obecnie z ww. 
Konwencji oraz Protokołu z Kioto do Ramowej 
konwencji Narodów Zjednoczonych w sprawie 
zmian klimatu, sporządzonego w Kioto dnia 11 
grudnia 1997 r. (Dz. U. z 2005 r. poz. 1684). 
Celami Porozumienia paryskiego są:
1. zapewnienie ograniczenia emisji gazów 

cieplarnianych dzięki globalnemu, solidar-
nemu wysiłkowi wszystkich państw (Poro-
zumienie paryskie zmierza do utrzymania 
wzrostu globalnych średnich temperatur 
na poziomie znacznie poniżej 2°C ponad 
poziom przedindustrialny i przewiduje dą-
żenie do ograniczenia wzrostu temperatury 
do 1,5°C). 

2. zapewnienie regularnego przeglądu celów,
3. ustanowienie jednolitego systemu rozra-

chunkowego emisji i pochłaniania gazów 
cieplarnianych oraz jednolitego systemu 
monitorowania, raportowania i weryfikacji,

4. osiągnięcie odporności na zmiany klimatu 
i działania adaptacyjne,

5. ustanowienie zachęt wdrożeniowych i za-
sad współpracy,

6.  odniesienie się do kwestii społecznych, 
gdyż problem zmian klimatu nie dotyczy je-
dynie państw i rządów, ale przede wszyst-
kim ludzi i całych społeczności.

Ustawa wejdzie w życie z dniem ogłoszenia.
Źródło: www.prezydent.pl
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Uwagi do projektu Kodeksu
Urbanistyczno–Budowlanego

 W załączeniu przedstawiamy uwagi IGCP 
do najnowszej wersji projektu Kodeksu Urba-
nistyczno – Budowlanego. Uwagi zostały przy-
gotowane w formie tabeli – zgodnie z zalece-
niem ministerstwa.

Należy zauważyć, że wiele z poprzednio 
wniesionych przez naszą Izbę uwag zostało 
uwzględnionych. Niemniej jednak, wciąż po-
zostaje kilka kwestii, istotnych dla przedsię-
biorstw ciepłowniczych, które powinny zostać 
wzięte pod uwagę i zmienione przy tworzeniu 
ostatecznej wersji KUB. Kwestie te zostały wy-
szczególnione w zamieszczonych uwagach. 
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czył duże zapotrzebowanie na takie pojazdy 
w państwach zaliczanych do rynków wscho-
dzących np. Chin. Podkreślił polski potencjał 
petrochemiczny (wymienił w tym kontekście 
PKN Orlen) oraz w produkcji komponentów, 
które mogą wesprzeć rozwój elektromobilno-
ści. Zapowiedział, że do końca roku przedsta-
wiona zostanie ustawa o elektromobilności. 
W celu rozwoju technologii Kędzierski zapo-
wiedział wsparcie rozwoju przemysłu przez 
NCBIR. Podkreślił też potrzebę współpracy 
motoryzacji i sektora energetyki. 

Czy ceny energii elektrycznej wzrosną?

 5.10.2016, w trakcie posiedzenia Sejmu, 
posłowie Andrzej Czerwiński, Krzysztof Ga-
dowski i Jolanta Hibner (PO) zwrócili się z py-
taniem do ministra energii w sprawie wzrostu 
cen energii elektrycznej dla odbiorców koń-
cowych. 
Poseł Czerwiński wyraził niepokój w związ-
ku z doniesieniami medialnymi dotyczącymi 
wzrostu ceny energii dla odbiorców końco-
wych w przyszłości. Jak stwierdził, „dzieje się 
to w chwili, gdy przez ostatni okres systema-
tycznie dążyliśmy do budowy rynku energii”. 
Jak stwierdził, „teraz obciąża się producen-
tów energii dodatkowymi kosztami: ratowania 
górnictwa, rezygnacji z tanich źródeł odna-
wialnych”, co ma skutkować podniesieniem 
opłat. Poseł spytał, jakie decyzje zostały 
podjęte przez rząd, by odbiorców końcowych 
uchronić przed wzrostem ceny?
Na pytanie odpowiedział podsekretarz stanu 
w Ministerstwie Energii, Andrzej Piotrowski. 
Oznajmił, że resort nie przewiduje znaczącej 
podwyżki ceny energii. Podkreślił, że nie jest 
prawdą, że OZE takie jak energetyka wia-
trowa jest tania, gdyż wymaga znacznych 
inwestycji infrastrukturalnych. Stwierdził, że 
inwestycje w sektor górniczy i w efektywność 
energetyczną będą skutkować unowocześ-
nieniem energetyki, a co za tym idzie redukcją 
wykorzystania surowca w celu wytworzenia 
energii, co z kolei zredukuje jej cenę. Podkre-
ślił, że „system reorganizacji górnictwa usta-
bilizuje rynek, a nie obarczy go kosztami”.
Pytanie dodatkowe zadała poseł Hibner. 
Stwierdziła, że następuje skierowanie środ-
ków państwowych spółek energetycznych 
na ratowanie górnictwa, zamiast wykorzy-
stanie ich na inwestycje. Podkreśliła też, że 
w ostatnim czasie wprowadzono przepisy 
utrudniające funkcjonowanie OZE takim jak 
energetyka wiatrowa oraz fotowoltaika. Spy-
tała, w jaki sposób wpłynie to na cenę energii 
dla odbiorcy końcowego oraz czy inwestycje 
w infrastrukturę przesyłową będą miały na 
nią wpływ.
Wiceminister Piotrowski odpowiedział, że 
rząd nie jest kompetentny, by kierować zysk 

Obradowała Senacka Komisja 
Gospodarki Narodowej i Innowacyjności

 Dnia 4.10.2016 odbyło się posiedzenie se-
nackiej Komisji Gospodarki Narodowej i In-
nowacyjności. W trakcie obrad miała miej-
sce dyskusja na temat możliwości produkcji 
i użytkowania samochodów elektrycznych 
w Polsce. 
Przewodniczący komisji określił technologię 
nowym podejściem do energii, stylu życia 
oraz prawa. Podkreślił potrzebę nowej legis-
lacji dla jej rozwoju. Stwierdził, że samochód 
elektryczny stanowi stabilizator energetyki. 
Może stanowić magazyn energii. 
Ministerstwo Energii było reprezentowane 
przez dyrektora Departamentu Innowacji 
i Rozwoju Technologii, Mateusza Kędzier-
skiego, Ministerstwo Rozwoju reprezentowali 
podsekretarz stanu Jadwiga Emilewicz oraz 
dyrektor Jan Staniłko, a Ministerstwo Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego podsekretarz stanu 
Piotr Dardziński. 
Jadwiga Emilewicz przedstawiła perspekty-
wy rozwoju tego typu komunikacji w Polsce. 
Podkreśliła potrzebę współpracy międzyre-
sortowej w rozwoju elektromobilności. Za-
znaczyła, że nikt dziś nie kwestionuje ko-
nieczności rozwoju tej technologii. Projekt 
jest wpisany w strategię zrównoważonego 
rozwoju. Stwierdziła, że elektromobilność „to 
pewna nisza, ale ma ona potencjał globalny”. 
Podkreśliła, że elektromobilność jest szansą 
dla Polski – już dziś produkowane są w na-
szym kraju autobusy zasilane prądem. 
Szanse, jakie wg Emiliewicz daje elektromo-
bilność to m.in. redukcja hałasu miejskiego, 
powstanie polskie rynku autobusów o warto-
ści ponad 2 mld zł (w perspektywie kilkunastu 
lat), przyrost liczby miejsc pracy, rozwój za-
stosowania technologii w innych dziedzinach 
np. możliwość wykorzystania baterii do stabi-
lizowania sieci elektroenergetycznej. 
Emilewicz, podkreślając konieczność rozwo-
ju elektromobilności, dała przykład innych 
państw europejskich – Norwegia planuje za-
kaz poruszania się aut innych niż elektryczne, 
inne państwa ograniczają możliwość zakupu 
nowych aut napędzanych tradycyjnymi pali-
wami. 
Podkreśliła potrzebę stworzenia odpowied-
nich ram prawnych do rozwoju technologii 
m.in. uregulowanie sprzedaży energii użyt-
kownikom takich aut, uproszczenie zezwoleń 
na tworzenie infrastruktury potrzebnej do ła-
dowania aut oraz preferencje w zakresie opłat 
i podatków dla właścicieli takich pojazdów. 
Piotr Dardziński poinformował o dyskusji mię-
dzy ministerstwami na temat rozwoju elektro-
mobilności. 
Mateusz Kędzierskie z ME stwierdził, że rynek 
aut elektrycznych będzie się rozwijał. Zazna-

aktualności
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wirtualna jest nastawiona na badania, rozwój 
technologii. Obejmuje budynki jednego z wy-
działów uczelni. Zadaniem elektrowni wirtual-
nej jest bilansowanie i równoważenie wytwór-
ców i konsumentów energii. 
Andrzej Kaźmierski z ME podkreślał, że kla-
stry energetyczne są również formą wsparcia 
dla OZE.

Polska członkiem Rady Wykonawczej 
Międzynarodowego Forum 
Energetycznego

 28 września 2016 r. w Algierii odbyło się 
posiedzenia Rade Wykonawczej Międzyna-
rodowego Forum Energetycznego. W trakcie 
posiedzenia stali członkowie Rady doko-
nali wyboru nowych członków rotacyjnych. 
Wśród nich znalazła się Polska.
Międzynarodowe Forum Energetyczne (In-
ternational Energy Forum – IFF) to porozu-
mienie pomiędzy państwami eksporterami, 
importerami oraz pełniącymi funkcje tranzy-
towe ropy naftowej z siedzibą w Rijadzie (Ara-
bia Saudyjska).
IEF funkcjonuje na podstawie Karty IEF, która 
została podpisana przez sygnatariuszy 22 lu-
tego 2011 r. w Rijadzie. Podpisanie Karty IEF 
miało na celu ustabilizowanie organizacyjne 
IEF funkcjonującego od 1991 r. i stanowiące-
go nieformalne gremium współpracy państw 
– producentów i konsumentów ropy naftowej. 
Obecnie IEF liczy 72 państwa.
Rada Wykonawcza (Executive Board) IFF 
składa się z przedstawicieli ministerstw 31 
państw członkowskich IEF. W jej skład wcho-
dzi 23 stałych i 8 niestałych (rotacyjnych) 
członków. Polska została wybrana na niesta-
łego (rotacyjnego) członka Rady w kadencji 
2016-2018. 
Udział w pracach Rady Wykonawczej wzmoc-
ni prestiż naszego kraju w globalnym dialogu 
energetycznym oraz poprawi współpracę 
– głównie z państwami Bliskiego Wschodu 
i Afryki - w zakresie zróżnicowania źródeł 
i kierunków dostaw ropy naftowej i gazu 
ziemnego.
Głównymi celem IEF jest prowadzenie sta-
łego dialogu pomiędzy producentami i kon-
sumentami surowców energetycznych oraz 
zapewnienie większej przejrzystości rynków 
energetycznych. 
Źródło: ME

Porozumienie paryskie ratyfikowane 
przez Polskę – Prezydent Andrzej Duda 
podpisał ustawę wyrażającą zgodę 
na ratyfikację Porozumienia paryskiego

 23 września minister środowiska, podpisał 
wniosek o ratyfikację Porozumienia paryskie-
go. 5 października projekt ustawy o ratyfikacji 

spółek publicznych na określony cel. Zazna-
czył, że inwestycje są ujęte w strategii. Odno-
sząc się do inwestycji w infrastrukturę prze-
syłową, poinformował będą miały wpływ na 
cenę dla odbiorców. Podkreślił jednak, że nie 
będą one zbyt odczuwalne.

Parlamentarny Zespół Górnictwa 
i Energii obradował w sprawie klastrów

 6.10.2016, odbyło się posiedzenie Parla-
mentarnego Zespołu Górnictwa i Energii, 
w trakcie którego odbyła się dyskusja na te-
mat klastrów energii. 
Strona rządowa była reprezentowana przez 
podsekretarza stanu w Ministerstwie Ener-
gii, Andrzeja Piotrowskiego, Andrzeja Kaź-
mierskiego dyrektora Departamentu Energii 
Odnawialnej ME oraz Stanisława Sudaka 
zastępcę Departamentu Strategii Rozwoju 
w Ministerstwie Rozwoju. 
Andrzej Piotrowski, w swoim krótkim wystą-
pieniu, podkreślił potencjał klastrów energe-
tycznych dla polskie gospodarki. Podkreślił, 
że ustawowa definicja i określenie funkcjono-
wania klastra nie są ostateczne i będą dalej 
rozwijane. 
Przedstawiciel Deloitte Legal zaprezentował 
prawne uwarunkowania funkcjonowania kla-
strów energetycznych. Scharakteryzował rolę 
koordynatora klastra. Zaznaczył, że definicja 
klastra nie wskazuje, że w jego skład musi 
wchodzić odbiorca energii, co – jak podkre-
ślił – było intencją ustawodawcy. Zagadnienia 
podatkowe funkcjonowania klastra scharak-
teryzował doradca podatkowy Deloitte Legal. 
Przedstawiciel Boston Consulting Group 
opisał raport „Przemysł 4.0 PL”, przygoto-
wany przez reprezentowaną przez niego fir-
mę, na temat nowej rewolucji przemysłowej 
i jego miejsce energetyki. Nowa rewolucja, 
zdaniem BCG polega na szybkiej i taniej 
produkcji. Jędrzejewski stwierdził, że w no-
woczesnej gospodarce coraz ważniejsza 
jest tania energia. Omówił miejsce klastra 
w „przemyśle 4.0”. W analizie pojęcie klastra 
jest rozumiane jako ekosystem na ograniczo-
nym geograficznie obszarze, gdzie energia 
elektryczna jest produkowana, transportowa-
na i konsumowana. 3 potencjalne implikacje 
klastrów energetycznych dla przemysłu: przy 
odpowiednim podejściu może zapewnić ta-
nią energię w sposób ciągły; szansa na akty-
wizację najsłabiej rozwiniętych gospodarczo 
terenów w Polsce, ubogich w energię; wspar-
cie nowych technologii. 
Przedstawiciel Politechniki Częstochowskiej 
opisał inwestycję, w ramach której powsta-
je tzw. elektrownia wirtualna. Jest to zbiór 
źródeł energii i odbiorców, który jest zarzą-
dzany przez centralny system informatycz-
ny. Powstająca na Politechnice elektrownia 
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porozumienia był przedmiotem obrad Komisji 
Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych 
i Leśnictwa oraz Komisji Spraw Zagranicz-
nych. 6.10 ustawa o ratyfikacji uzgodnionego 
w Paryżu 12. grudnia 2015 r. Porozumienia 
paryskiego do Ramowej konwencji Narodów 
Zjednoczonych w sprawie zmian klimatu zo-
stała przyjęta przez Sejm i Senat, następnie 
podpisana przez prezydenta. 
7 października Polska złożyła w Nowym Jor-
ku wszelkie dokumenty związane z ratyfika-
cją Porozumienia paryskiego
ONZ informuje, że porozumienie wejdzie 
w życie 4 listopada. Do tego była potrzebna 
ratyfikacja umowy przez 55 krajów odpo-
wiadających za 55 proc. światowych emisji. 
Z zamieszczonych na stronie ONZ informa-
cji wynika, że tzw. listy ratyfikacyjne złożyły 
dotąd 74 kraje odpowiadające za 58,82 proc. 
światowych emisji gazów cieplarnianych. 
Porozumienie przypieczętowała potwierdzo-
na przez Parlament Europejski zgoda Unii 
Europejskiej, która odpowiada za ok. 11 proc. 
światowych emisji. Ratyfikacja na poziomie 
UE nie oznacza jednak, że nie będą musiały 
tego dokonać też państwa członkowskie. Dla-
tego też ratyfikacja porozumienia przez Pol-
skę była przedmiotem prac Sejmu i Senatu. 
Porozumienie paryskie wejdzie w życie przed 
zaplanowanym na 7-18 listopada kolejnym 
światowym szczytem klimatycznym w Maro-
ku. Dzięki temu będzie się tam mogło odbyć 
pierwsze posiedzenie stron, które zaakcepto-
wały umowę i zacznie się praca nad jej imple-
mentacją. 
Źródło: MŚ

Geotermia na Podhalu na szansę 
na dofinansowanie NFOŚiGW

 Pierwszy w Polsce odwiert geotermalny 
na głębokość 5 tys. metrów, dzięki któremu 
będzie produkowane ciepło i energia elek-
tryczna, powstanie w Szaflarach na Podha-
lu. Inwestycja ma szansę na dofinansowanie 
z NFOŚiGW. Umowę o współpracy w zakre-
sie geotermii na Podhalu podpisano 3 paź-
dziernika br. w Zakopanem w obecności za-
stępcy Prezesa Zarządu NFOŚiGW.
Pierwsza tego typu inwestycja w kraju będzie 
polegała na wykonaniu nowego, czwarte-
go odwiertu – najgłębszego z dotychczaso-
wych, bo sięgającego głębokości, na której 
temperatura wody wynosi 130 stopni Celsju-
sza. To umożliwi nie tylko produkcję ciepła, 
ale i energii elektrycznej. Ciepło z odwiertu 
trafi do sieci ciepłowniczej Nowego Targu. 
Obecnie eksploatowane są odwierty z głę-
bokości ok. 3 tys. metrów, gdzie temperatura 
wody sięga 90 stopni Celsjusza.
Zgodnie z nowymi założeniami polityki ener-
getycznej Polski – dotyczącymi dywersyfika-

cji źródeł energii i położeniu akcentów na sta-
bilne odnawialne źródła energii, NFOŚiGW 
wprowadził do swojej oferty możliwość dofi-
nansowania zadań wspierających wykorzy-
stanie energii geotermalnej.
Źródło: NFOŚiGW

Aukcje na sprzedaż energii elektrycznej 
wytworzonej w OZE – zasady 
składania podpisów pod ofertami oraz 
konieczność aktualizacji deklaracji 
o przystąpieniu do aukcji i zaświadczeń 
o dopuszczeniu do udziału w aukcji

 URE na swojej stronie internetowej opub-
likował informacje dot. aukcji na sprzedaż 
energii elektrycznej wytworzonej w OZE.
Przepis art. 78 ust. 6 ustawy z 20 lutego 2015 r. 
o odnawialnych źródłach energii (Dz. U. 
z 2015 r. poz. 478, z późn. zm.), zwanej da-
lej „ustawą OZE”, przewiduje bezwzględny 
wymóg przeprowadzenia aukcji na sprzedaż 
energii elektrycznej z odnawialnych źródeł 
energii w formie elektronicznej - za pośredni-
ctwem internetowej platformy aukcyjnej.
Zgodnie z art. 79 ust. 4 ustawy OZE, oferty 
opatruje się, pod rygorem nieważności, kwa-
lifikowanym podpisem elektronicznym albo 
podpisem potwierdzonym profilem zaufanym 
ePUAP.
Informacja ma na celu umożliwienie wytwór-
com - potencjalnym uczestnikom aukcji, po-
znania zasad składania podpisów w ramach 
internetowej platformy aukcyjnej.
1 lipca br. weszły w życie przepisy ustawy z 22 
czerwca 2016 r. o zmianie ustawy o odnawial-
nych źródłach energii oraz niektórych innych 
ustaw (Dz. U. z 2016 poz. 925) mające wpływ 
m.in. na zasady przeprowadzania aukcji na 
sprzedaż energii elektrycznej z odnawialnych 
źródeł energii. W związku z powyższym wy-
twórcy składający deklaracje o przystąpieniu 
do aukcji, a także wnioskujący o wydanie za-
świadczeń o dopuszczeniu do udziału w aukcji 
powinni uwzględnić wymogi i przekazywać 
informacje dotyczące parametrów instalacji 
odnawialnego źródła energii w zakresie wyni-
kającym ze znowelizowanych przepisów usta-
wy o odnawialnych źródłach energii (rodzaj, 
moc zainstalowana elektryczna, stopień wy-
korzystania mocy zainstalowanej elektrycznej 
oraz emisja CO2). Dotyczy to także wytwórców 
energii elektrycznej w instalacjach odnawial-
nego źródła energii, którzy złożyli już dekla-
racje o przystąpieniu do udziału w aukcji oraz 
wytwórców, którzy uzyskali już zaświadcze-
nia o dopuszczeniu do udziału w aukcji, przy 
czym dokumenty przedstawiane organowi nie 
zawierały wszystkich informacji określonych 
przepisami ustawy o odnawialnych źródłach 
energii w brzmieniu obowiązującym od dnia 1 
lipca 2016 r.
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Szczegóły dotyczące zasad składania podpi-
sów pod ofertami oraz konieczności aktuali-
zacji deklaracji i zaświadczeń o przystąpieniu 
do aukcji znajdują się w ww. Informacjach 
Prezesa Urzędu Regulacji Energetyki nr 
48/2016 i nr 49/2016.
Źródło: URE

Biuletyn URE nr 3/2016

 1 października 2016 r. weszła w życie nowa 
ustawa o efektywności energetycznej, której 
celem jest wprowadzenie dyrektywy Parlamen-
tu Europejskiego i Rady w sprawie efektyw-
ności energetycznej z 25 października 2012 r. 
Ustawa zawiera szereg istotnych zmian w za-
kresie mechanizmu wspierania działań efektyw-
ności energetycznej, w tym: rezygnacje z prze-
targów, uproszczenie procedur przyznawania 
białych certyfikatów, odchodzenie od opłaty 
zastępczej i audyty energetyczne. Podstawowa 
zmiana dotyczy sposobu wykonywania obo-
wiązku w zakresie efektywności energetycznej 
przez podmioty zobowiązane. W Biuletynie 
URE nr 3/2016 Urząd zamieszcza informacje 
dotyczące tej ustawy, w tym w szczególności 
związane z taryfowaniem ciepła, z uwzględnie-
niem obowiązku wynikającego z ustawy. Biu-
letyn zawiera również informacje i Komunikaty 
Prezesa URE dotyczące m.in. stopy wolnej od 
ryzyka w III kwartale 2016 r., średniej kwartal-
nej ceny energii elektrycznej niepodlegającej 
obowiązkowi publicznej sprzedaży, wysokości 
zaktualizowanych na 2017 r. kwot kosztów osie-
roconych, korekty kosztów osieroconych oraz 
korekty kosztów na pokrycie kosztów zużycia 
odebranego i kosztów nieodebranego gazu 
ziemnego za 2015 r., średnich kwartalnych cen 
zakupu gazu ziemnego z zagranicy, średniej 
ceny sprzedaży energii elektrycznej na rynku 
konkurencyjnym w II kwartale 2016 r. oraz infor-
macje w sprawie zmian w obszarze koncesjo-
nowania rynku paliwowo-energetycznego po 1 
sierpnia 2016 r., jak również artykuł poświęcony 
wsparciu odbiorców wrażliwych energii i paliw 
gazowych poprzez dodatki energetyczne i ry-
czałt na zakup opału: komu przysługują, ich 
wysokości, procedury przyznania i wypłaty. 
Źródło: URE

Średnia kwartalna cena energii 
elektrycznej niepodlegająca 
obowiązkowi publicznej sprzedaży

 Średnia cena energii elektrycznej sprzeda-
wanej na zasadach innych niż określone w art. 
49a ust. 1 i 2 ustawy - Prawo energetyczne, 
wyniosła za III kwartał 2016 r. 172,34 zł/MWh. 
Szczegóły znajdują się w Informacji Prezesa 
Urzędu Regulacji Energetyki nr 50/2016.
Źródło: URE

Obowiązek złożenia oświadczenia 
wynikający z przepisów ustawy 
o zmianie ustawy o OZE

 W związku z regulacjami zawartymi w usta-
wie z dnia 22 czerwca 2016 r. o zmianie usta-
wy o odnawialnych źródłach energii (Dz. 
U. z 2016 r., poz. 925), Prezes URE zwraca 
uwagę na szczególną sytuację prawną wy-
twórców, którzy wytworzą po raz pierwszy 
energię elektryczną w instalacji odnawialne-
go źródła energii innej niż mikroinstalacja, tj. 
po dniu 1 lipca lecz przed 31 grudnia 2016 r.
Wytwórcy, o których mowa w art. 6 ustawy 
o zmianie ustawy o odnawialnych źródłach 
energii mogą, w terminie do dnia 31 grudnia 
2016 r., dokonywać sprzedaży wytwarzanej 
energii, z zastrzeżeniem, że będzie ona w ca-
łości wprowadzana do sieci i sprzedawana 
na giełdzie towarowej lub na rynku organizo-
wanym przez podmiot prowadzący w Polsce 
rynek regulowany. Jednak zgodnie z przepi-
sami ustawy zmieniającej, warunkiem umoż-
liwiającym dokonywanie sprzedaży wytwa-
rzanej energii jest złożenie przez wytwórcę 
oświadczenia, o którym mowa w art. 6 ust. 
2 ustawy o zmianie ustawy o OZE, zgodnie 
z którym energia elektryczna wytworzona 
w tej instalacji będzie w całości wprowadzana 
do sieci i sprzedawana na giełdzie towarowej 
lub na rynku organizowanym przez podmiot 
prowadzący w Polsce rynek regulowany.
Oświadczenie to należy złożyć na co najmniej 
14 dni przed dniem pierwszego wytworzenia 
energii elektrycznej.
Więcej szczegółów na temat obowiązków wy-
nikających z art. 6 ustawy z dnia 22 czerw-
ca 2016 r. o zmianie ustawy o odnawial-
nych źródłach energii zawiera Informacja nr 
51/2016.
Źródło: URE

Prezes Urzędu Regulacji Energetyki 
zatwierdził nową taryfę PGNiG S.A.

 17 października 2016 r. Prezes URE zatwier-
dził taryfę PGNiG S.A. w zakresie dostarcza-
nia paliw gazowych, która będzie obowiązy-
wać do końca 2016 r. Zatwierdzona taryfa 
została opublikowana Biuletynie Branżowym 
URE - Paliwa gazowe.
W taryfie ustalono ceny gazu wysokome-
tanowego tylko dla obiorców końcowych, 
w związku ze zwolnieniem - decyzją Prezesa 
URE z 4 sierpnia 2016 r. - z obowiązku przed-
kładania do zatwierdzenia taryfy w zakresie 
sprzedaży ww. gazu dla tzw. odbiorców hur-
towych, tj. nabywających gaz w celu dalszej 
odsprzedaży.
W taryfie ustalono również ceny gazu zaazo-
towanego dla odbiorców końcowych oraz 
dla odbiorców hurtowych, gdyż zwolnienie, 

aktualności



30 NC 10/2016 (289)

o którym mowa powyżej nie dotyczy tego 
paliwa.
Zatwierdzenie taryfy PGNIG S.A. oznacza 
wzrost płatności związanych z zakupem gazu 
wysokometanowego średnio o 4%, natomiast 
dla gazu zaazotowanego średnio o 3,9%.
Wzrost cen gazu wysokometanowego zwią-
zany jest ze wzrostem kosztów jego zakupu 
wynikających ze zmiany poziomu cen ropy na 
rynkach światowych. Ceny gazu zaazotowa-
nego ustalane są w odniesieniu do cen gazu 
wysokometanowego, tak aby jednostka ener-
gii zawartej w obu rodzajach paliwa gazowe-
go była wyceniona w jednakowej wysokości.
Źródło: URE

Senacka Komisja Spraw Zagranicznych 
i Unii Europejskiej

 Senacka Komisja Spraw Zagranicznych 
i UE na posiedzeniu 18 października rozpa-
trzyła wniosek dotyczący rozporządzenia 
Parlamentu Europejskiego i Rady w sprawie 
włączenia emisji i pochłaniania gazów cie-
plarnianych pochodzących z działalności 
związanej z użytkowaniem gruntów, zmianą 
użytkowania gruntów i leśnictwem do ram 
polityki klimatyczno-energetycznej do roku 
2030 i zmieniającego rozporządzenie Parla-
mentu Europejskiego i Rady (UE) nr 525/2013 
w sprawie mechanizmu monitorowaniai spra-
wozdawczości w zakresie emisji gazów cie-
plarnianych oraz zgłaszania innych informa-
cji mających znaczenie dla zmiany klimatu 
– wraz z projektem stanowiska rządu w tej 
sprawie.

Decyzja Komisji Europejskiej w sprawie 
stosowania art. 34 i 35 Dyrektywy 
2014/25/UE

 W dniu 10 października 2016 r. Komisja 
Europejska przyjęła decyzję wykonawczą nr 
2016/1804 dotyczącą szczegółowych zasad 
stosowania art. 34 i 35 dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2014/25/UE w sprawie 
udzielania zamówień przez podmioty działa-
jące w sektorach gospodarki wodnej, energe-
tyki, transportu i usług pocztowych (Dz. Urz. 
UE nr L 275 z 12.10.2016, str. 39).
Dyrektywa 2014/25/UE przewiduje w art. 34 
możliwość wyłączenia obowiązku stosowa-
nia jej przepisów do udzielania zamówień 
mających na celu umożliwienie prowadzenia 
działalności w sektorach gospodarki wodnej, 
energetyki, transportu i usług pocztowych, 
jeżeli w danym państwie członkowskim ta 
działalność bezpośrednio podlega konkuren-
cji na rynku, do którego dostęp jest nieogra-
niczony. Przepis art. 35 dyrektywy 2014/25/
UE przewiduje procedurę stosowaną w celu 
ustalenia, czy takie wyłączenie ma zastoso-

wanie. Decyzja 2016/1804 określa szczegóło-
we zasady stosowania tej procedury, w tym 
zakres informacji, które muszą zawierać 
wnioski kierowane do Komisji Europejskiej 
w tych sprawach.
Decyzja 2016/1804 uchyla poprzednio obo-
wiązującą decyzję 2005/15/WE, o której 
mowa w art. 138f ust. 3 ustawy – Prawo za-
mówień publicznych.
Źródło: UZP

Wzór oświadczenia dla odbiorców 
przemysłowych zamierzających 
skorzystać w 2017 r. z możliwości 
przewidzianej w ustawie – Prawo 
energetyczne

 Prezes URE przypomina, że odbiorca prze-
mysłowy zamierzający skorzystać w 2017 r. 
z możliwości realizacji obowiązku uzyskania 
i przedstawienia do umorzenia Prezesowi 
URE świadectwa pochodzenia z kogeneracji 
lub uiszczenia opłaty zastępczej na zasadach 
określonych w art. 9a ust. 2 pkt 1 ustawy – 
Prawo energetyczne, zobowiązany jest zło-
żyć Prezesowi URE oświadczenie potwier-
dzające zużycie w 2016 r. nie mniej niż 100 
GWh - w terminie do 30 listopada 2016 r.
Termin 30 listopada 2016 r. do złożenia ww. 
oświadczenia jest terminem materialnopraw-
nym, stąd o jego zachowaniu decyduje data 
wpływu przedmiotowego oświadczenia do 
URE, a nie data nadania przesyłki zawierają-
cej te dokumenty.
Szczegóły wraz ze wzorem oświadczenia 
znajdują się w Informacji Prezesa URE nr 
53/2016 dla odbiorców przemysłowych za-
mierzających skorzystać w roku 2017 z moż-
liwości przewidzianej w art. 9a ust. 2 pkt 1 
ustawy - Prawo energetyczne.
Źródło: URE

Obowiązki operatorów systemów 
dystrybucyjnych i operatora systemu 
przesyłowego, wynikające z ustawy OZE

 Nawiązując do Informacji Prezesa Urzędu 
Regulacji Energetyki nr 41/2016 z dnia 12 
sierpnia 2016 r. URE wskazuje, że przepisy 
ustawy z 20 lutego 2015 r. o odnawialnych 
źródłach energii (Dz. U. z 2015 r. poz. 478 
z późn. zm.) nakładają na operatorów syste-
mów dystrybucyjnych elektroenergetycznych 
oraz na operatora systemu przesyłowego 
elektroenergetycznego zadania wynikające 
z wyznaczenia przez Prezesa URE w drodze 
decyzji sprzedawcy zobowiązanego na tere-
nie działania danego operatora.
Zgodnie z art. 40 ust. 4 ustawy OZE decyzje 
o wyznaczeniu sprzedawcy zobowiązanego 
podlegają natychmiastowemu wykonaniu.
W związku z tym, w myśl art. 40 ust. 6 ustawy 
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OZE operator systemu przesyłowego elektro-
energetycznego oraz operatorzy systemów 
dystrybucyjnych elektroenergetycznych są 
zobowiązani do niezwłocznego zamieszcze-
nia na swojej stronie internetowej informacji 
o wyznaczeniu sprzedawcy zobowiązanego.
Jednocześnie, zgodnie z art. 40 ust. 7 usta-
wy OZE po wyznaczeniu sprzedawcy zobo-
wiązanego, operator systemu przesyłowego 
elektroenergetycznego oraz operatorzy sy-
stemów dystrybucyjnych elektroenergetycz-
nych mają obowiązek niezwłocznego zawar-
cia z tym sprzedawcą umowy o świadczenie 
usług przesyłania albo umowy o świadczenie 
usług dystrybucji lub dokonują zmiany tych 
umów, w celu umożliwienia realizacji przez 
sprzedawcę zobowiązanego dokonania obo-
wiązku zakupu energii elektrycznej, o którym 
mowa w art. 41 ust. 1, w art. 42 ust. 1 lub 
w art. 92 ust. 1 ustawy OZE.
Ponadto należy przypomnieć, że stosownie 
do treści art. 168 pkt 9 ustawy OZE, karze 
pieniężnej podlega ten, kto nie przestrzega 
obowiązku, o którym mowa w art. 40 ust. 2 
lub 6 ww. ustawy. Zgodnie z art. 170 ust. 4 
pkt 1 ustawy OZE wysokość kary pieniężnej 
wynosi w tym przypadku 10 000 zł.
Źródło: URE

Nowe raporty o stanie realizacji Umowy 
Partnerstwa i wyborze projektów

 W Ministerstwie Rozwoju opracowano na-
stępujące raporty:
• Potencjał administracyjny systemu insty-

tucjonalnego służącego realizacji Umowy 
Partnerstwa (UP) w zakresie polityki spój-
ności,

• Wybór projektów w ramach krajowych i re-
gionalnych programów operacyjnych na 
lata2014-2020.

Dokumenty stanowią element systemu mo-
nitoringu systemów realizacji programów 
operacyjnych na lata 2014-2020. Zaprezento-
wane dane przedstawiają stan na 31 marca 
2016 roku.
W pierwszym raporcie zostały opisane pod-
stawowe elementy związane z potencjałem 
administracyjnym. Znajdują się w nim dane 
na temat systemu instytucjonalnego UP 
2014-2020, poziomu zatrudnienia oraz dzia-
łalności instytucji w obszarze szkoleń. Wyni-
ka z niego m.in. że w realizację programów 
operacyjnych 2014-2020 zaangażowano 13 
228 osób zatrudnionych na 10 165 etatach. 
Najwięcej osób zajmuje się naborem, oce-
ną i wyborem projektów do dofinansowania 
– 1 672. W I kwartale 2016 r. najwięcej osób 
uczestniczyło w szkoleniach dotyczących 
Funduszy Europejskich – 1 627 oraz organi-
zacji i zarządzania – 846.
Drugi dokument zawiera informacje o wy-

branych aspektach związanych z wyborem 
projektów w programach operacyjnych 2014-
2020, w szczególności dotyczących prze-
prowadzania konkursów, stosowania trybu 
pozakonkursowego oraz ekspertów angażo-
wanych w ocenę projektów. W tym zakresie 
ustalono m.in., że do 31 marca 2016 r. ogło-
szono 608 konkursów, najszybciej przepro-
wadzony konkurs trwał 83 dni, zaś w trybie 
pozakonkursowym zidentyfikowano 2 105 
projektów. Dodatkowo zawarto 3 011 umów 
z ekspertami na świadczenie usług w zakre-
sie wyboru projektów do dofinansowania.
Źródło: NFOŚiGW, MR

Projekt ustawy o zmianie ustawy 
o rachunkowości oraz ustawy 
o Krajowym Rejestrze Sądowym został 
przyjęty przez Stały Komitet Rady 
Ministrów

 20 października 2016r. Stały Komitet Rady 
Ministrów przyjął projekt ustawy o rachun-
kowości oraz ustawy o Krajowym Rejestrze 
Sądowym.
Regulacje przedstawione w projekcie zmian 
ustawy mają przede wszystkim na celu trans-
pozycję do krajowego porządku prawnego 
postanowień dyrektywy ws. rachunkowości 
poprzez dyrektywę 2014/95/UE w odniesie-
niu do ujawniania informacji niefinansowych 
i informacji dotyczących różnorodności przez 
niektóre duże jednostki oraz grupy, a tak-
że wprowadzenie dodatkowych rozwiązań 
zmniejszających obciążenia administracyjne 
w rachunkowości dla jednostek.
Najważniejsze przyjęte w projekcie regulacje 
obejmują:
1. w części dotyczącej transpozycji dyrekty-
wy: 
• wprowadzenie wymogu ujawniania w spra-

wozdaniu z działalności (w formie oświad-
czenia) lub w odrębnym sprawozdaniu, 
przez bardzo duże jednostki[1] i grupy ka-
pitałowe kwestii środowiskowych, spraw 
społecznych i pracowniczych, poszano-
wania praw człowieka oraz przeciwdziała-
nia korupcji i łapownictwu wraz z

• krótkim opisem modelu biznesowego jed-
nostki, opisu polityki prowadzonej w da-
nym zakresie, jej rezultatów oraz ryzyk 
i sposobu zarządzania ryzykami w kwe-
stiach niefinansowych, przedstawieniem 
niefinansowych kluczowych wskaźników 
wyników związanych z daną działalnością;

2. w części dotyczącej zmniejszenia obcią-
żeń administracyjnych w rachunkowości dla 
jednostek – w szczególności: 
• umożliwienie przenoszenia treści dowo-

dów księgowych na informatyczne nośniki 
danych w dowolnym momencie, a nie po 
zatwierdzeniu sprawozdania finansowego,
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• wprowadzenie odrębnego, uproszczone-
go załącznika do ustawy o rachunkowości, 
określającego sprawozdanie finansowe 
dla organizacji pozarządowych, uwzględ-
niającego specyfikę tych jednostek,

• umożliwienie stosowania uproszczonych 
zasad kalkulacji kosztu wytworzenia dla 
jednostek spełniających kryteria dla jed-
nostek małych[2].

3. w części dotyczącej zmiany ustawy o Kra-
jowym Rejestrze Sądowym: 
• zmianę ustawy o KRS, w zakresie uzupeł-

nienia rejestru przedsiębiorców o dodat-
kową wzmiankę na temat złożenia do KRS 
sprawozdania z płatności na rzecz admini-
stracji rządowych.

Projekt ustawy po zaakceptowaniu przez 
Rządowe Centrum Legislacji zostanie przed-
łożony Radzie Ministrów.
Źródło: MF

Ministerstwo Energii wprowadza 
standardy nadzoru właścicielskiego nad 
przejętymi spółkami z udziałem Skarbu 
Państwa

 14 października 2016 r. Minister Energii 
przyjął dokument określający zasady, tryb 
oraz narzędzia wykonywania nadzoru pn. 
„Standardy nadzoru właścicielskiego w spół-
kach z udziałem Skarbu Państwa, w których 
prawa z akcji lub udziałów wykonuje Minister 
Energii”. Jego zasadnicze cele to wzmocnie-
nie i profesjonalizacja nadzoru właścicielskie-
go.
W związku z nadzorowaniem przez Ministra 
Energii spółek z udziałem Skarbu Państwa 
istotnych z punktu widzenia bezpieczeństwa 
energetycznego kraju, kierownictwo resortu 
podjęło decyzję o wzmocnieniu i profesjona-
lizacji nadzoru właścicielskiego.
Przyjęty dokument kompleksowo prezentuje 
oczekiwania dotyczące różnych obszarów 
nadzoru właścicielskiego. W szczególności 
poświęcony jest zagadnieniom: kompetencji 
organów korporacyjnych spółek, zasadom 
komunikacji i współpracy z Ministerstwem 
Energii, jako wykonującym uprawnienia właś-
cicielskie, kwestiom planowania strategicz-
nego, jak również organizacji i oceny pracy 
członków rad nadzorczych. Przyjęty doku-
ment zawiera oczekiwania resortu dotyczące 
różnych obszarów nadzoru właścicielskiego.
W stosunku do zasad nadzoru właścicielskie-
go, jakim dotychczas podlegały wszystkie 
spółki z udziałem Skarbu Państwa, obecnie 
wdrażane przez ME Standardy kładą większy 
nacisk na te obszary, które są szczególnie 
istotne z perspektywy sprawowania nadzoru 
właścicielskiego nad podmiotami strategicz-
nymi. Należą do nich przede wszystkim:
• Wzmocnienie działań kontrolnych;

• Aktywizacja rad nadzorczych;
• Kompetencje i etyczna postawa;
• Kompleksowość nadzoru;
• Transparentność nadzoru;
• Wsparcie członków rad nadzorczych 

i usprawnienie przepływu informacji po-
między ME a członkami rad nadzorczych.

Źródło: ME

Zmiana adresu Oddziału Terenowego 
URE w Łodzi

 Od 31 października 2016 r. siedziba Środ-
kowo-Zachodniego Oddziału Terenowego 
będzie mieściła się przy ul. Traugutta 25, 90-
113 Łódź.Numery telefonów pozostają bez 
zmian.
Źródło: URE

Zasady realizacji obowiązku w zakresie 
umarzania świadectw efektywności 
energetycznej lub uiszczania opłaty 
zastępczej za 2016 rok i za lata 
następne

 Od dnia 1 października 2016 r. uległy 
zmianie zasady realizacji obowiązku w za-
kresie uzyskania i przedstawienia do umo-
rzenia świadectw efektywności energetycz-
nej względnie uiszczenia opłaty zastępczej, 
w związku z wejściem w życie ustawy z dnia 
20 maja 2016 r. o efektywności energetycz-
nej.
W związku z powyższym Urząd Regulacji 
Energetyki informuje, że za okres od dnia 1 
stycznia do dnia 30 września 2016 r. reali-
zacja przedmiotowego obowiązku odbywać 
się będzie na zasadach określonych w usta-
wie z dnia 15 kwietnia 2011 r. o efektywności 
energetycznej (Dz. U. z 2015 r. poz. 2167, ze 
zm.), z uwagi na brzmienie art. 53 ust. 1 tej 
ustawy (Dz. U. z 2016 r. poz. 831). Natomiast 
za okres od dnia 1 października do dnia 31 
grudnia 2016 r. i za lata następne na zasa-
dach określonych w ustawie z dnia 20 maja 
2016 r. o efektywności energetycznej.
W związku z tym, aby zrealizować obowiązek 
za 2016 rok w zakresie przedstawienia Preze-
sowi URE do umorzenia świadectw efektyw-
ności energetycznej, należy złożyć do tego 
organu dwa odrębne wnioski:
• wniosek o umorzenie świadectw efektyw-

ności energetycznej (tj. świadectw prze-
targowych) celem realizacji za okres od 
dnia 1 stycznia do dnia 30 września 2016 
r. obowiązku, o którym mowa w art. 12 ust. 
1 ustawy z dnia 15 kwietnia 2011 r. o efek-
tywności energetycznej, składany w ter-
minie umożliwiającym Prezesowi URE 
wydanie do dnia 31 marca 2017 r. decyzji 
w przedmiocie umorzenia tych świadectw;

• wniosek o umorzenie świadectw efektyw-
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ności energetycznej (tj. świadectw prze-
targowych, świadectw bezterminowych 
lub świadectw rocznych wydanych przez 
Prezesa URE w 2016 r.) celem realizacji 
za okres od dnia 1 października do dnia 
31 grudnia 2016 r. obowiązku, o którym 
mowa w art. 10 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 
20 maja 2016 r. o efektywności energetycz-
nej, składany w terminie umożliwiającym 
Prezesowi URE wydanie decyzji w przed-
miocie umorzenia tych świadectw najpóź-
niej do dnia 30 czerwca 2019 r. - chyba, 
że dotyczyłby świadectw „terminowych”, 
które muszą zostać umorzone w terminie 
wcześniejszym, zgodnie z tym co zostało 
wyżej wskazane.

Do każdego z ww. wniosków należy dołączyć 
dokument wydany przez Towarową Giełdę 
Energii S.A., stwierdzający prawa majątkowe 
wynikające ze świadectw efektywności wska-
zanych we wniosku i przysługujące wniosko-
dawcy.
Szczegółowe informacje dotyczące zasad re-
alizacji powyższego obowiązku w okresie od 
dnia 1 stycznia do dnia 30 września 2016 r. 
oraz w okresie od dnia 1 października do dnia 
31 grudnia 2016 r. i za lata następne znajdu-
ją się w Informacji Prezesa Urzędu Regulacji 
Energetyki nr 57/2016 dotyczącej realizacji 
obowiązku w zakresie:
1. uzyskania i przedstawienia do umorzenia 

świadectwa efektywności energetycznej 
względnie uiszczenia opłaty zastępczej - 
za okres od dnia 1 stycznia do dnia 30 
września 2016 r.,

2. uzyskania - w wyniku realizacji u odbiorcy 
końcowego przedsięwzięcia lub przed-
sięwzięć służących poprawie efektywno-
ści energetycznej - oszczędności energii 
finalnej lub uzyskania i przedstawienia 
do umorzenia świadectwa efektywno-
ści energetycznej względnie uiszczenia 
opłaty zastępczej - za okres od dnia 1 
października do dnia 31 grudnia 2016 r. 
oraz za lata następne. 

Źródło: URE

Bezpłatna aplikacja JPK

 Od nowego roku już nie tylko największe 
firmy, lecz także małe i średnie będą miały 
obowiązek przekazywania w formie elektro-
nicznej informacji o prowadzonej ewidencji 
VAT poprzez Jednolity Plik Kontrolny (JPK). 
Będzie to dotyczyło ok. 140 tys. podmiotów. 
Od 1 lipca duże podmioty gospodarcze mają 
obowiązek przekazywania najważniejszych 
ksiąg podatkowych oraz dowodów księgo-
wych fiskusowi w formie Jednolitego Pliku 
Kontrolnego (JPK). To zbiór danych genero-
wanych z systemów informatycznych firmy 
przez bezpośredni eksport na temat operacji 

gospodarczych za dany okres. Dane mają 
być przesłane za pomocą środków komuni-
kacji elektronicznej w sposób znany obecnie 
z przekazywania przez internet deklaracji 
skarbowych.
Teoretycznie podatnik wysyła specjalny plik 
stworzony z użyciem oprogramowania za-
pewnionego przez Ministerstwo Finansów 
poprzez specjalną bramkę internetową. 
W zakres JPK wchodzi siedem szczegółowo 
opisanych struktur, czyli najważniejszych 
ksiąg podatkowych oraz dowodów księgo-
wych. Są to księgi rachunkowe, podatkowa 
księga przychodów i rozchodów, ewidencja 
przychodów, ewidencje zakupu i sprzedaży 
VAT, faktury VAT, wyciągi bankowe oraz do-
kumenty związane z obrotem magazynowym.
Obowiązek przekazywania w formie elektro-
nicznej informacji o prowadzonej ewidencji 
VAT od lipca dotyczy największych przedsię-
biorstw. Od stycznia 2017 roku obowiązkowi 
temu podlegać będą również mali i średni 
przedsiębiorcy (mikroprzedsiębiorstwa od 
stycznia 2018 roku). Jak podkreśla ekspert-
ka, mniejszym firmom może być łatwiej. Od 
czerwca mogą się przygotowywać do no-
wych obowiązków poprzez wprowadzenie 
w plikach 10-znakowego jedynkowego kodu 
NIP.
Od 1 stycznia 2017 r. mali oraz średni przed-
siębiorcy będą podlegali obowiązkowi skła-
dania comiesięcznego pliku JPK_VAT (ewi-
dencja zakupu i sprzedaży VAT). Pierwsze 
sprawozdania będą musieli złożyć do 25 lu-
tego 2017 r. Obecnie obowiązek przesyłania 
JPK dotyczy dużych firm, które przekazały 
już łącznie ponad 23 tys. plików.
Aby ułatwić małym oraz średnim przedsię-
biorcom wypełnianie obowiązku, spółka 
Aplikacje Krytyczne przygotowała bezpłatną 
aplikację ze wszystkimi funkcjonalnościami 
niezbędnymi do złożenia JPK. Oprogramo-
wanie będzie umożliwiało walidację danych 
wejściowych zapisanych w arkuszu kalkula-
cyjnym, generowanie dokumentu JPK_VAT 
w oparciu o tak przygotowane dane, a na-
stępnie import przygotowanego dokumentu 
JPK do Ministerstwa Finansów. Aplikacja jest 
już gotowa dla systemu operacyjnego Win-
dows, kolejnym krokiem będzie jej udostęp-
nienie również w systemie Linux. Małe i śred-
nie podmioty złożą pierwsze sprawozdania 
25 lutego (za styczeń 2017 r.).
Rozszerzenie katalogu podmiotów, które 
mają obowiązek raportowania, ma za zada-
nie pozyskanie bieżącej informacji o trans-
akcjach podlegających opodatkowaniu VAT. 
Umożliwi to szybką i skuteczną identyfika-
cję wyłudzeń oraz unikania opodatkowania. 
Dane z rejestrów VAT pozwalają ustalać po-
wiązania pomiędzy przedsiębiorcami i lepiej 
typować podmioty do kontroli. Jednocześnie 
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umożliwiają szybsze przekazanie zwrotów 
podatku, jeśli transakcje nie budzą wątpliwo-
ści.
Źródło: MF

Informator Urzędu Zamówień 
Publicznych nr 3/2016

 Urząd Zamówień Publicznych zaprasza 
do zapoznania się z Informatorem UZP nr 
3/2016, który został udostępniony na stronie 
UZP w Repozytorium wiedzy w dziale „Pub-
likacje”.
Źródło: UZP

Stypendia dla „przyszłych 
pracowników”

 ENERGA-OPERATOR przyznała uczniom 
technikum elektrycznego w Malborku sty-
pendia za dobre wyniki w nauce. Spółka co 
roku wspiera najlepszych uczniów i studen-
tów kierunków energetycznych i elektrotech-
nicznych.
5 uczniów technikum elektrycznego w Mal-
borku otrzyma stypendia za bardzo dobre 
wyniki w nauce. Wysokość stypendium to 
400 i 300 zł miesięcznie. Stypendia dla naj-
lepszych uczniów przyznawane są w ramach 
realizowanego od 2012 r. programu „Energia 
do Nauki” wspierającego edukację w szko-
łach średnich i wyższych na kierunkach zwią-
zanych z obszarem działalności spółki. Firma 
współpracuje z 3 szkołami wyższymi i 10 
szkołami średnimi (Gdańsk, Wejherowo, Mal-
bork, Elbląg, Koszalin, Białogard, Starogard 
Gdański, Kalisz, Grudziądz, Słupsk). Formy 
współpracy są różne. Energa finansuje sty-
pendia najlepszych uczniów, funduje nagro-
dy rzeczowe, organizuje rozmaite konkursy 
i praktyki studenckie. Udziela też wsparcia 
dla laboratoriów szkolnych, prowadzi wykła-
dy i prelekcje oraz przygotowuje wycieczki 
terenowe.
Źródło: ENERGA-Operator S.A.

MPEC nominowany przez UDT

 Spółka MPEC w Olsztynie jako jedna z pię-
ciu firm z całej Polski, została nominowana 
przez Urząd Dozoru Technicznego do kon-
kursu na Lidera Bezpieczeństwa Techniczne-
go 2016.
Urząd Dozoru Technicznego jest organizato-
rem inicjatywy Lider Bezpieczeństwa Tech-
nicznego od 2014 roku. Celem konkursu, nad 
którym patronat sprawuje Ministerstwo Roz-
woju, jest uhonorowanie firm, wyróżniających 
się „wysokim standardem bezpieczeństwa 
technicznego oraz wkładem w rozwój gospo-
darczy Polski”. 
W kategorii „Użytkownik w sektorze dużych 

przedsiębiorstw”, obok MPEC znalazły się ta-
kie firmy, jak: 
• Enea Wytwarzanie Sp. z o.o.
• Polski Koncern Naftowy ORLEN SA
• Veolia Energia Polska Sp. z o.o.
• Dyckerhoff Polska Sp. z o.o.
Gala wręczenia nagród laureatom konkursu 
odbędzie się w styczniu 2017, jako część pro-
gramu konferencji Urzędu Dozoru Technicz-
nego pt. „Nauka, technika, gospodarka – do-
świadczenia i perspektywy rozwoju”. 
Źródło: MPEC Olsztyn

Bielska Therma wymienia sieć za 
pieniądze z umorzonych długów

 Przedsiębiorstwo Komunalne Therma 
z Bielska Białej inwestuje w wymianę cie-
płociągów korzystając z pożyczek z Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Katowicach. Spółka 
wykorzystuje możliwość umorzenia części 
długów w zamian za kolejne ekologiczne in-
westycje. Spółka co roku wymienia kolejne 
kilometry. Sieć nie jest wieczna, a gdy docho-
dzi do awarii, to jest to sygnał, że czas na mo-
dernizację. W starej technologii rury kładło 
się w kanałach, a nowe po prostu w ziemi. Są 
stalowe, ale dodatkowo izolowane i pokryte 
płaszczem z tworzywa sztucznego. Dzięki 
temu są szczelniejsze. A, co ważne, to tańsza 
technologia.
WFOŚiGW pożycza pieniądze na wymia-
nę ciepłociągów, jeśli przedsiębiorstwo jest 
w stanie uzyskać odpowiedni efekt ekolo-
giczny. Wymiana starych rur spełnia ten wa-
runek, bo ogranicza straty ciepła. Dzięki temu 
mniej węgla musi zostać spalone w elektro-
wni, by uzyskać ten sam efekt. To przy okazji 
oszczędność dla klientów. Pożyczki katowi-
ckiego Funduszu mogą zostać umorzone 
po spłacie co najmniej połowy, ale pod wa-
runkiem, że zaoszczędzone pieniądze zosta-
ną przeznaczone na inną inwestycję, która 
przyniesie efekt ekologiczny. Za pieniądze 
z umorzeń realizowana jest obecnie inwesty-
cja w rejonie ulic Twórczej i Regera, a także 
przy ulicy Asnyka.
W tym roku Spółka otrzymała pożyczkę na 
prace przy ulicy Krakowskiej. 

Prestiżowy certyfikat dla Energii

 Komisja Europejska oficjalnie potwierdziła 
obecność Grupy Energa w prestiżowym sy-
stemie ekozarządzania i audytu - EMAS. Przy-
należność do systemu jest najwyższym eko-
logicznym wyróżnieniem dla przedsiębiorstw 
oraz instytucji niekomercyjnych. Energa jest 
pierwszą grupą energetyczną w Polsce, która 
w całości przystąpiła do tej prestiżowej certy-
fikacji środowiskowej.
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Wręczenie certyfikatu potwierdzającego reje-
strację odbyło się w czerwcu br. W spotkaniu 
uczestniczył Wiceminister Środowiska Ma-
riusz Gajdaoraz Generalny Dyrektor Ochrony 
Środowiska Krzysztof Lissowski. Energę re-
prezentował Dariusz Kaśków, Prezes Zarządu.
Rejestracja w EMAS jest wyróżnieniem nie-
zwykle prestiżowym, którym w Polsce może 
poszczycić się jedynie 70 organizacji. Reje-
stracja Grupy Energa jest nie tylko najwięk-
szą w historii EMAS w Polsce, ale i jedną 
z największych w Europie.
EMAS to instrument, potwierdzający ciągłe 
doskonalenie efektywności ekologicznej 
w organizacji, to potwierdzenie spełnienia 
najwyższych wymagań ochrony środowiska. 
Dbałość o środowisko naturalne, poszanowa-
nie jego potrzeb oraz działanie z pełną odpo-
wiedzialnością za podejmowane decyzje to 
fundamenty funkcjonowania Grupy Energa. 
Grupa Energa jako pierwsza organizacja typu 
holdingowego w Polsce wdrożyła EMAS na 
tak dużą skalę, w sposób zarządzany kaska-
dowo - od centrali (Energa SA), poprzez seg-
menty (wytwarzanie, dystrybucja i sprzedaż), 
aż do poziomu poszczególnych podmiotów 
gospodarczych (spółek, oddziałów). Było 
to wyzwanie tym większe, że system zarzą-
dzania środowiskowego EMAS objął swoim 
zakresem 159 obiektów na terenie 8 woje-
wództw. 

Umowa holdingowa w ramach
GK PGNiG SA

 5 października br. podpisano porozumie-
nie w sprawie zasad współpracy pomiędzy 
PGNiG TERMIKA SA a spółkami: Spółką 
Energetyczną „Jastrzębie” S.A., Przedsię-
biorstwem Energetyki Cieplnej S.A. oraz 
NYSAGAZ sp. z o.o. Tym samym PGNiG SA 
realizuje strategię i buduje silną odnogę cie-
płowniczą w Grupie. Następstwem podpi-
sanego porozumienia będzie dostosowanie 
nowych spółek do standardów Grupy Kapi-
tałowej. 
Podpisanie umowy stanowi ważny etap stra-
tegii realizowanej przez PGNiG TERMIKA, 
polegającej na budowie struktury holdingo-
wej. Głównym celem działalności spółki w ra-
mach grupy będzie tworzenie optymalnego 
środowiska dla rozwoju zdywersyfikowane-
go portfela spółek zapewniającego stabilny 
wzrost wartości holdingu.
Celem procesu konsolidacji i restrukturyzacji 
grupy holdingowej jest wzmocnienie pozycji 
rynkowej w celu usprawnienia zarządzania 
w poszczególnych obszarach współpracy 
spółek tworzących grupę, a przez to wzmoc-
nienie pozycji konkurencyjnej spółek wcho-
dzących w jej skład na rynku.
Zgodnie z umową, spółki tworzące struktu-

rę holdingową będą współdziałać w jej inte-
resie, w szczególności w zakresie realizacji 
strategii zgodnie z przyjętym modelem bizne-
sowym. Na podstawie podpisanego porozu-
mienia spółki zależne od PGNiG TERMIKA 
zobowiązują się do realizacji interesu struk-
tury holdingowej PGNiG TERMIKA, optyma-
lizacji podejmowania decyzji strategicznych, 
a także ograniczenia konkurencji wewnętrz-
nej poprzez specjalizację i redukowanie po-
wielania kompetencji w ramach holdingu. 
Zgodnie z zapisami porozumienia spółki 
muszą zapewnić bezpieczeństwo przepływu 
informacji, w szczególności stanowiących 
informacje wrażliwe oraz zapewnić sprawny 
ich przepływ pomiędzy PGNiG TERMIKA SA, 
a spółkami z należącymi do holdingu.
Porozumienie szczegółowo określa obszary 
oraz zasady współpracy w strukturze holdin-
gowej PGNiG TERMIKA jako całości, które 
wymagają koordynacji, w celu optymalizacji 
jej funkcjonowania, a także zapewnienia jak 
największej efektywności w zakresie prowa-
dzonej działalności i realizacji wyznaczonych 
celów.

Emisje pod kontrolą – Elektrownia 
Pomorzany z kolejną inwestycją

 PGE GiEK oraz konsorcjum firm w składzie 
ERBUD SA (lider konsorcjum) i YARA Envi-
romental Technologies GmbH, podpisały 5 
października w Bełchatowie umowę na kolej-
ną inwestycję w Elektrowni Pomorzany – bu-
dowę instalacji katalitycznego odazotowania 
spalin dla dwóch kotłów.
Obecny kontrakt obejmuje budowę instalacji 
odazotowania spalin w ramach trwającego 
„Programu inwestycyjnego Elektrowni Pomo-
rzany”. Wcześniej podpisana została umowa 
na budowę instalacji odsiarczania spalin. 
Dzięki programowi poprawi się jakość powie-
trza w Szczecinie, a elektrownia będzie mo-
gła pracować kolejne 20 lat.
Kontrakt obejmuje również modernizację 
podgrzewaczy wody, wentylatorów spalin 
i obrotowych podgrzewaczy powietrza. Pra-
ce powinny zakończyć się w IV kwartale 2018 
roku. Dzięki inwestycji emisja tlenków azotu 
z elektrowni zmniejszy się ponad trzykrotnie.
W sierpniu PGE GiEK zawarła kontrakt na 
budowę w tamtejszej elektrowni instalacji 
odsiarczania spalin. Dzięki tym inwestycjom 
kotły Benson OP-206 nr A i B w Elektrowni 
Pomorzany spełniać będą standardy emisyj-
ne wynikające z Dyrektywy IED oraz przy-
szłych konkluzji BAT/BREF. Jednocześnie re-
alizacja tego programu zapewni utrzymanie 
emisji tlenków siarki na poziomie poniżej 130 
mg/Nm3, tlenków azotu poniżej 150mg/Nm3 
oraz pyłu na poziomie mniejszym niż 10 mg/
Nm³. To kolejna inwestycja, której realizacja 
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przyczyni się do zmniejszenia emisji w Elek-
trowni Pomorzany, a tym samym poprawi ja-
kość powietrza w Szczecinie.
Inwestycje wykonane w ramach programu 
wpłyną nie tylko na poprawę jakości powie-
trza w rejonie szczecińskim, ale także po-
zwolą na utrzymanie racjonalnych cen cie-
pła oraz wydłużą zdolności eksploatacyjne 
elektrowni co najmniej do 2039 roku. Dzięki 
nowym inwestycjom elektrownia, która jest 
jednym z podstawowych producentów ciepła 
dla miasta Szczecina, będzie mogła praco-
wać przez kolejne 20 lat. 
W Zespole Elektrowni Dolna Odra od lat dzie-
więćdziesiątych realizowane są działania 
prowadzące do zmniejszenia wpływu emisji 
elektrowni na środowisko. Programy mo-
dernizacyjne i dostosowawcze uwzględnia-
ły m.in. redukcję emisji pyłu, tlenków azotu 
i dwutlenku siarki. Dlatego obecnie wszystkie 
jednostki wytwórcze wyposażone są w urzą-
dzenia ograniczające ich oddziaływanie 
na środowisko. W poszczególnych elektro-
wniach ZEDO stosowane są instalacje od-
pylania spalin, czyli elektrofiltry trzystrefowe 
o średniej osiągalnej skuteczności ok. 99,5 
proc., elektrofiltry czterostrefowe o średniej 
osiągalnej skuteczności ok. 99,7 proc. oraz 
odpylacze o średniej osiągalnej skuteczności 
ok. 83,5 proc. Każda z elektrowni wchodzą-
cych w skład Zespołu Elektrowni Dolna Odra 
wyposażona jest również w automatyczny 
system pomiarów emisji zanieczyszczeń do 
powietrza atmosferycznego.
Niedawno w Elektrowni Dolna Odra zakoń-
czona została, trwająca trzy lata, budowa 
instalacji redukcji tlenków azotu dla bloków 
5–8. Realizowane inwestycje mają na celu 
utrzymanie przez PGE GiEK pozycji lidera 
w wytwarzaniu energii elektrycznej na potrze-
by KSE oraz ciepła dla Szczecina i Gryfina. 
Proekologiczne działania prowadzone przez 
Grupę w ostatnich latach sprawiły, że elektro-
wnie i elektrociepłownie spółki ograniczyły 
emisje tlenków siarki o 87 proc., tlenków azo-
tu o 50 proc. i emisje pyłów o 98 proc.

EPEC wdraża rozwiązanie GIS do 
zarządzania danymi przestrzennymi

 Elbląskie Przedsiębiorstwo Energetyki 
Cieplnej wdraża system informacji prze-
strzennej (GIS). System będzie stanowił tech-
niczną bazę danych, której zadaniem będzie 
gromadzenie i udostępnianie danych o infra-
strukturze ciepłowniczej Spółki. Za budowę 
i uruchomienie rozwiązania odpowiada firma 
GIS-LOGIC, partner Esri Polska.
Elbląskie Przedsiębiorstwo Energetyki Ciep-
lnej Sp. z o.o. przykłada dużą wagę do wy-
korzystania sprawdzonych i nowoczesnych 
technologii, pozwalających skutecznie pod-

nieść efektywność działania całego zakładu. 
Główny cel wdrożenia Systemu Informacji 
Przestrzennej – to zwiększenie jakości za-
rządzania infrastrukturą ciepłowniczą oraz 
poprawa dostępu do danych przestrzennych 
sieci dla pracowników. Zadaniem systemu 
jest wsparcie eksploatacji sieci zgodnie z pro-
cedurami, instrukcjami i przepisami branżo-
wymi oraz założeniami OpenGIS i dyrektywą 
INSPIRE. W przyszłości planowane jest udo-
stępnienie danych GIS także podmiotom ze-
wnętrznym.
Systemy Informacji Przestrzennej pomagają 
planować prace eksploatacyjne i moderni-
zacyjne oraz usprawniają obsługę klienta. 
Integrują mapy, infrastrukturę sieciową oraz 
informacje o zachowaniu klientów i miesz-
kańców z danymi z rejestratorów, czujników 
czy obrazami z termowizji.
Obecnie trwają zaawansowane prace wdro-
żeniowe związane między innymi z migracją 
danych z dotychczasowego systemu GIS, 
opracowywaniem aplikacji dedykowanych 
oraz integracją z pozostałymi systemami in-
formatycznymi EPEC. Zakończenie prac pla-
nowane jest na koniec tego roku.

Mariusz Swora w Agencji ds. 
Współpracy Organów Regulacji 
Energetyki

 W skład rady odwoławczej Agencji ds. 
Współpracy Organów Regulacji Energetyki 
(ACER) został powołany Mariusz Swora – 
Prezes URE w latach 2007-2010. Rada pełni 
funkcję sądu apelacyjnego w ramach ACER. 
Wybór członków rady odbył się w procedurze 
konkursowej. Rada odwoławcza składa się 
z sześciu członków i sześciu zastępców wy-
branych spośród aktualnego lub byłego wyż-
szego rangą personelu krajowych organów 
regulacyjnych, organów ochrony konkurencji 
lub innych instytucji krajowych lub wspólno-
towych, którzy posiadają odpowiednie do-
świadczenie w sektorze energetycznym.
Członkowie rady powoływani są formalnie na 
wniosek Komisji przez radę administracyjną, 
po ogłoszeniu publicznego zaproszenia do 
zgłoszenia zainteresowania oraz po konsul-
tacji z radą organów regulacyjnych. W obec-
nym składzie zasiądą m.in. ex-komisarz An-
dris Piebalgs oraz Walter Boltz.
Rada odwoławcza zyskuje coraz większe zna-
czenie w strukturze organów ACER, wywiera-
jąc wpływ na proces budowania wspólnego 
rynku. Rozpatrywała do tej pory m.in. odwo-
łania w sprawach takich jak opinia w sprawie 
zgodności decyzji krajowych organów regu-
lacyjnych zatwierdzających metody alokacji 
transgranicznych zdolności przesyłowych 
w regionie Europy Środkowo-Wschodniej 
z rozporządzeniem (WE) nr 714/2009 oraz 
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wytycznymi w sprawie zarządzania i alokacji 
dostępnej zdolności przesyłowej połączeń 
wzajemnych między systemami krajowymi. 

Ulgi w akcyzie dla niektórych
zakładów energochłonnych

 Jak podaje PAP (21.10): Ze zwolnienia wy-
robów węglowych z akcyzy skorzystają te 
zakłady energochłonne, które zainstalują od-
powiednie systemy służące ochronie środo-
wiska lub podwyższeniu efektywności ener-
getycznej, zakłada nowela ustawy o akcyzie 
uchwalona 21.10 przez Sejm. Ustawa została 
przyjęta jednogłośnie. 
Zmiana przygotowana przez resort finansów 
dotyczy zwolnienia z akcyzy wyrobów węglo-
wych. Polega na połączeniu dwóch punktów 
jednego z artykułów ustawy - w jeden. W wy-
niku nowelizacji zwolnieniem objęte będą 
czynności, których przedmiotem są wyroby 
węglowe, przeznaczone do celów opałowych 
przez zakład energochłonny wykorzystujący 
wyroby węglowe, w którym wprowadzony 
został w życie system skutkujący osiąganiem 
celów dotyczących ochrony środowiska, lub 
do podwyższenia efektywności energetycz-
nej. 
Resort finansów wskazał w uzasadnieniu, że 
obecnie funkcjonują dwa niezależne zwol-
nienia dla wyrobów węglowych: przeznaczo-
nych do celów opałowych przez zakład ener-
gochłonny; przeznaczonych do opału przez 
podmiot gospodarczy, który wprowadził sy-
stemy chroniące środowisko lub prowadzące 
do podwyższenia efektywności energetycz-
nej. Taka konstrukcja została zakwestionowa-
na przez Komisję Europejską, która uznała, iż 
zwolnienie jest zbyt szerokie.
Według resortu finansów wdrożenie zmian 
pozwoli uniknąć wszczęcia przez KE formal-
nego postępowania przeciwko Polsce, co 
mogłoby narazić nasz kraj na kary finansowe.
Po nowelizacji ze zwolnienia nie będą mogły 
korzystać podmioty, które zainstalowały sy-
stem prowadzący do osiągania celów doty-
czących ochrony środowiska lub do podwyż-
szenia efektywności energetycznej, ale nie 
są zakładami energochłonnymi. Natomiast 
zakłady energochłonne, które nie mają odpo-
wiednich systemów, aby skorzystać ze zwol-
nienia, będą musiały je wprowadzić.
W przypadku podmiotów, które są zakłada-
mi energochłonnymi i wprowadziły system 
prowadzący do osiągania celów dotyczą-
cych ochrony środowiska lub do podwyższe-
nia efektywności energetycznej - nic się nie 
zmieni. 
W Ocenie Skutków Regulacji wyjaśniono, że 
wejście w życie zmiany ustawy może zwięk-
szyć dochody budżetu państwa o ok. 25 mln 
zł rocznie, a w 2017 r. o ok. 10 mln zł. Obecnie 

z takich ulg korzysta ok. 300 podmiotów, ale 
MF szacuje, że po wprowadzeniu zmian ich 
liczba może spaść o połowę.
Jednocześnie, zdaniem MF, nowa regulacja 
powinna przyczynić się do poprawy stanu 
środowiska naturalnego – będzie oddziały-
wać na podmioty energochłonne, motywując 
je do podejmowania działań zmierzających 
do ograniczenia negatywnego wpływu ich 
działalności na środowisko.
Zmiana ma wejść w życie 1 lipca 2017 r.
Zgodnie z ustawą o akcyzie zakład energo-
chłonny wykorzystujący wyroby węglowe, to 
„podmiot, u którego udział zakupu wyrobów 
węglowych w wartości produkcji sprzedanej 
wynosi nie mniej niż 10 proc. w roku poprze-
dzającym rok, w odniesieniu do którego jest 
ustalany procentowy udział”. Ustawa mówi, 
że zakład taki „nie może być mniejszy niż 
zorganizowana część przedsiębiorstwa, ro-
zumiana jako organizacyjnie i finansowo wy-
odrębniony w istniejącym przedsiębiorstwie 
zespół składników materialnych i niematerial-
nych, w tym zobowiązania, przeznaczonych 
do realizacji określonych zadań gospodar-
czych, który zarazem mógłby stanowić nie-
zależne przedsiębiorstwo samodzielnie reali-
zujące te zadania”.
Ponadto, według ustawy o akcyzie, zakład 
energochłonny wykorzystujący wyroby wę-
glowe - to także podmiot rozpoczynający 
działalność gospodarczą z wykorzystaniem 
wyrobów węglowych lub podmiot prowadzą-
cy działalność gospodarczą, który urucha-
mia nową instalację wykorzystującą wyroby 
węglowe. Ustawa zastrzega, że podmiot taki 
musi złożyć w urzędzie celnym stosowne 
oświadczenie o planowanym osiągnięciu 10-
proc. udziału zakupów węglowych w warto-
ści produkcji sprzedanej. 

Konsolidacja GPEC

 3 października doszło do połączenia spół-
ki GPEC Matarnia z Gdańskim Przedsiębior-
stwem Energetyki Cieplnej. Tym samym spół-
ka GPEC przejęła prawa i obowiązki spółki 
GPEC Matarnia (dawniej PUEiK Unikom).
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Notatka ze spotkania

Warszawa, 27.10.2016 r.

NOTATKA ZE SPOTKANIA Z PEŁNOMOCNIKIEM RZĄDU DS. POLITYKI 
KLIMATYCZNEJ PANEM PAWŁEM SAŁKIEM DOTYCZĄCEGO ZBLIŻAJĄCEJ SIĘ 

SESJI KONFERENCJI STRON RAMOWEJ KONWENCJI NARODÓW ZJEDNOCZONYCH 
W SPRAWIE ZMIAN KLIMATU (COP22)

Termin i miejsce spotkania: 26.10.2016 r., Ministerstwo Środowiska

Uczestnicy spotkania: Przedstawiciele administracji – Pan Paweł Sałek - Sekretarz Stanu, pełnomocnik 
rządu ds. polityki klimatycznej, Dyrektor Departament Ochrony Powietrza i Klimatu - Agnieszka 
Sosnowska (wraz ze współpracownikami), przedstawiciele Ministerstwa Spraw Zagranicznych, 
przedstawiciele stowarzyszeń reprezentujących sektory przemysłowe (m.in. papierniczy, wapienniczy, 
cementowy) przedstawiciele sektora energetycznego, m.in. PKEE, Tauron, PTEZ (Piotr Czembor), 
przedstawiciel IEPiOE (Szymon Czechowski).

Przebieg spotkania:
1. Spotkanie dotyczyło zbliżającej się sesji Konferencji Stron Ramowej Konwencji Narodów 

Zjednoczonych w sprawie zmian klimatu (COP22), która odbędzie się w dniach 7-18 listopada 2016 r. 
w Marrakeszu.

2. Minister Paweł Sałek, gorąco zaprosił przedstawicieli sektorów gospodarczych do udziału 
w Konferencji COP22. Przedstawiciele sektora zostali poinformowani o możliwości przyłączenia 
się do oficjalnej delegacji polskiej oraz możliwości wsparcia tej delegacji swoimi stanowiskami 
(możliwość wpisania konkluzji stanowisk do oficjalnego stanowiska rządowego). Stanowiska sektora 
powinny być spójne ze stanowiskiem rządowym.

3. Minister podkreślił, że rozpoczynające się spotkanie COP22 (oraz kolejne spotkania w ramach 
UNCCC) zmierzają do wypracowania i ustalenia mechanizmów realizacji Porozumienia paryskiego.

4. Minister poinformował również o zakresie tematów, które będzie prezentowała delegacja polska na 
COP22:
• Leśne kompleksy
• Substytucja cementu
• Geotermia.

5. Udział w polskiej delegacji zobowiązuje do uczestnictwa w ww. spotkaniach oraz prezentowania ww. 
problematyki z uwzględnieniem specyfiki krajowej. Uczestnicy spotkania mają również możliwość 
uczestnictwa w szeregu spotkań towarzyszących. Istnieje możliwość otrzymania z Ministerstwa 
Środowiska Agendy COP22.

6. Uczestnicy spotkania poinformowani zostali o kwestiach organizacyjnych (m.in. konieczność 
samodzielnego ponoszenia kosztów wyjazdu, wstępna propozycja udostępnienia puli pokoi 
hotelowych zarezerwowanych przez delegację polską, trudności ze znalezieniem odpowiednich 
połączeń lotniczych, wybór terminów wyjazdu dostosowany do możliwości uczestnika).

7. Na zakończenie spotkania Minister poprosił o zadawanie pytań. Pytania dotyczyły kwestii 
organizacyjnych związanych z możliwością uczestnictwa w COP22.

Notatkę przygotował:
Szymon Czechowski
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ENVICON – święto ochrony środowiska

 Ochrona środowiska w świetle uwarunko-
wań gospodarczych od poziomu lokalnego 
po globalny, ze szczególnym naciskiem na 
gospodarkę o obiegu zamkniętym, to tema-
ty, które zdominowały tegoroczny Między-
narodowy Kongres Ochrony Środowiska 
ENVICON. Jubileuszowa, XX edycja tego 
wydarzenia odbyła się 10-11 października 
w Poznaniu i została zorganizowana przez 
firmę Abrys.

ENVICON to najbardziej rozpoznawalne i pre-
stiżowe spotkanie branży ochrony środowiska 
w Polsce. – Jesteśmy niezmiernie dumni z tego 
jubileuszu, bowiem możliwość spotkania się 
z państwem i dyskusji zawsze pozwala nam 
poszerzyć horyzonty w tak wymagającej dzie-
dzinie jak ochrona środowiska – powiedziała, 
otwierając kongres, Magdalena Dutka, prezes 
zarządu firmy Abrys. Zainteresowanie ENVI-
CON-em było rekordowe, zdecydowało się 
wziąć w nim udział ponad 700 osób. – Przez 
ostatnie dwadzieścia lat udowadnialiśmy, że 

Kongres w połączeniu z wystawą targową jest 
bardzo potrzebny wszystkim współpracują-
cym z nami reprezentantom branży ochrony 
środowiska – dodała prezes Abrys.

Podczas tegorocznej edycji tradycyjnie poru-
szone zostały tematy związane z gospodarką 
odpadami oraz gospodarką wodno-ściekową.
Jednakże, wychodząc naprzeciw oczekiwa-
niom branży ochrony środowiska, do progra-
mu wprowadzono też nowe sesje tematyczne: 
energetykę oraz ochronę powietrza. Ponadto 
pierwszego dnia Kongresu odbyła się premie-
ra pierwszego raportu na temat gospodarki 
o obiegu zamkniętym dla Polski (Klub Rzym-
ski). Oprócz licznych wykładów, odbyło się 
dziewięć paneli dyskusyjnych.

W sesji inauguracyjnej Georges Kremlis, szef 
oddziału Dyrekcji Generalnej ds. Środowiska 
przy Komisji Europejskiej, mówił na temat poli-
tyki UE w zakresie ochrony środowiska. Podsu-
mował jej dokonania i wskazał na najważniej-
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sze wyzwaniana kolejne lata. O wzajemnych 
uwarunkowaniach między gospodarką, śro-
dowiskiem, a przyrodą mówił natomiast prof. 
dr hab. Andrzej Mizgajski, opiekun naukowy 
Kongresu i przewodniczący Państwowej Rady 
Ochrony Środowiska. Podsumowaniem sesji 
inauguracyjnej był panel dyskusyjny, w któ-
rym udział wzięli Georges Kremlis, Sławomir 
Mazurek, podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Środowiska, Roman Wójcik, zastępca prezesa 
zarządu Narodowego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej, Iwona Koza, 
prezes Krajowego Zarządu Gospodarki Wod-
nej, Andrzej Mizgajski, Marek Haliniak, Głów-
ny Inspektor Ochrony Środowiska, Stephane 
Arditi z Europejskiego Biura Ochrony Środo-
wiska. Panel prowadził Piotr Talaga, redaktor 
naczelny wydawnictw firmy Abrys.

W trakcie Kongresu sporo miejsca poświęcono 
problematyce zagospodarowania odpadów.
Rozważano m.in. plusy i minusy zamówień 
wewnętrznych inhouse oraz nowe regula-
cje BAT w kontekście modernizacji instalacji 
mechaniczno-biologicznego przetwarzania 
odpadów komunalnych MBP. Na sesji poświę-

conej gospodarce wodno-ściekowej,mówiono 
m.in. jakie będą taryfowe i pozataryfowe skut-
ki wprowadzenia nowej ustawy Prawo wodne 
dla przedsiębiorstw i gmin, czego dotyczy 
podejście procesowe do zarządzania przed-
siębiorstwem, jak poprawiać efektywność firm 
wod-kan.

W ramach drugiego dnia Kongresu zorganizo-
wano konferencję, na której mówiono o dzia-
łaniach podejmowanych na rzecz ochrony po-
wietrza w Polsce, a dokładniej nt. niskiej emisji. 
Odbyło się także Otwarte Spotkanie Rady RI-
POK, działającej przy Komitecie Ochrony Śro-
dowiska Krajowej Izby Gospodarczej. Zwień-
czeniem Kongresu była uroczysta wieczorna 
Gala, którą poprowadził Marcin Prokop, a wie-
czór uświetnił koncert zespołu De Mono.

Barbara Krawczyk, Piotr Talaga

Więcej o Kongresie ENVICON w listopado-
wym wydaniu „Przeglądu Komunalnego”.

Izba Gospodarcza Ciepłownictwo Polskie 
udzieliła kongresowi swojego patronatu.
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szkolenia, seminaria, konferencje

Seminarium 
Ekonomiczne
Zabrze 5-7 X 2016 r.

Seminarium 
Ekonomiczne
Gdynia 14-16 X 2016 r.

 W dniach 5-7 października 2016 r. w Hotelu 
Diament w Zabrzu odbyło się Szkolenie Eko-
nomiczne.
W szkoleniu zorganizowanym wspólnie przez 
Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie 
i Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej w Ru-
dzie Śląskiej uczestniczyło 51 osób z przed-
siębiorstw ciepłowniczych.

Program szkolenia obejmował:

• Wykład nt. „Rachunkowość w przedsiębior-
stwie ciepłowniczym – aspekty praktyczne. 
Zamknięcie bilansowe roku 2016”, który 
przedstawiła Dr Gyöngyvér Takáts – Tre-
ner, współpracująca z Fundacją Rozwoju 
Rachunkowości, właściciel Biura Rachun-
kowego „Rzetelne Księgi”, Redaktor Mery-
toryczny Biuletynu Głównego Księgowego 
wydawanego przez INFOR Ekspert.

• Wykład nt. „Podatek dochodowy od osób 
prawnych, podatek od nieruchomości 
i ceny transferowe w ciepłownictwie – ak-
tualne problemy, zmiany w 2017 r.”, który 
przedstawił Dr Grzegorz Matysek – Dorad-
ca Podatkowy, Członek Zarządu, Dyrektor 
Biura Doradztwa Podatkowego, DORADCA 
Zespół Doradców Finansowo-Księgowych 
w Lublinie.

• Wykład nt. „Podatek od towarów i usług 
w ciepłownictwie – aktualne problemy, 
zmiany w 2017 r.”, który przedstawił Piotr 
Kowerdej – Doradca Podatkowy, Rewolucja 
Umysłów, Łódź.

Uczestnicy szkolenia mieli możliwość zwie-
dzenia zabytkowej kopalni GUIDO.
Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty. 

 W dniach 14-16 października 2016 r. w Ho-
telu Nadmorski w Gdyni odbyło się Szkolenie 
Ekonomiczne.
W szkoleniu zorganizowanym wspólnie przez 
Izbę Gospodarczą Ciepłownictwo Polskie 
i Okręgowe Przedsiębiorstwo Energetyki 
Cieplnej Sp. z o.o. w Gdyni uczestniczyło 85 
osób z przedsiębiorstw ciepłowniczych.

Program szkolenia obejmował:

• Wykład nt. „Rachunkowość w przedsiębior-
stwie ciepłowniczym – aspekty praktyczne. 
Zamknięcie bilansowe roku 2016”, który 
przedstawił Dr Ernest Podgórski – Prezes 
Zarządu, Biegły Rewident, Zespół Biegłych 
Rewidentów Saldo-Kredyt Gdynia.

• Wykład nt. „Podatek dochodowy od osób 
prawnych, podatek od nieruchomości, 
ceny transferowe w ciepłownictwie – ak-
tualne problemy, zmiany w 2017 r.”, który 
przedstawiła Anna Kiersnowska-Drzewie-
cka – Dyrektor Departamentu Podatków 
Bezpośrednich, ECDDP Warszawa.

• Wykład nt. „Podatek od towarów i usług 
w ciepłownictwie – aktualne problemy, 
zmiany w 2017 r.”, który przedstawił Andrzej 
Nikończyk – Członek Zarządu, Doradca Po-
datkowy, Kolibski Nikończyk Dec & Partne-
rzy Doradztwo Podatkowe Warszawa.

Na zakończenie szkolenia uczestnicy otrzy-
mali certyfikaty.
Uczestnicy szkolenia mieli możliwość na za-
proszenie OPEC Gdynia obejrzeć spektakl 
„Cafe Luna” w Teatrze Miejskim w Gdyni.



KONFERENCJE IGCP
2017

 VI Konferencja Rynek Ciepła Systemowego
14-16 lutego 2017 w Puławach

 XX Konferencja Ekonomiczno-Techniczna
20-22 czerwca 2017 w Zakopanem

 XXI Forum Ciepłowników Polskich
10-13 września 2017 w Międzyzdrojach

 XIV Konferencja Techniczna
5-16 listopada 2017 w Warszawie


